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تمام رقبای سردار
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شد؟ چه  بازنشستگان  حقوق  افزایش  تکلیف 

کند:  می  تهدید  را  شهرها  که  جدید  تهید  معابر  زیر  بودن  خالی 

پایتخت آشیل  پاشنه  قنات ها؛ 

نام؛ صاحب  کارگردان  یک  ساخته  آخرین  به  نگاهی 
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سوئد رسما درخواست عضویت در ناتو 
داد

وزیــر امــور خارجــه ســوئد روز سه شــنبه رســما درخواســت پیوســتن بــه ناتــو را امضــا 
کــرد و بــه چندیــن دهــه بی طرفــی نظامــی پایــان داد.

ــن،  ــه اوکرای ــیه ب ــه روس ــال حمل ــه دنب ــیتدپرس، ب ــزاری آسوش ــزارش خبرگ ــه گ ب
ــت و  ــوع پیوس ــه وق ــا ب ــی اروپ ــی و ژئوپولتیک ــه امنیت ــی در عرص ــی ناگهان تحولات
منجــر شــد تــا ســوئد رســما بــرای پیوســتن بــه ائتــاف نظامــی تحــت امــر آمریــکا 

ــود آورد. ــه وج ــت هایش ب ــی در سیاس ــد و تغییرات ــدام کن ــو اق ــه نات ــوم ب موس
آن لینــده، وزیــر امــور خارجــه ســوئد در پیامــی گفــت: ایــن بســیار بــزرگ و بســیار 
ــه  ــیده ایم ک ــه ای رس ــه نتیج ــا ب ــه م ــود ک ــاس می ش ــور احس ــت و اینط ــدی اس ج
بــرای ســوئد بهتریــن اســت. مــا نمی دانیــم کــه ایــن رونــد چــه مــدت طــول خواهــد 
کشــید، امــا محاســبه می کنیــم کــه می توانــد تــا یــک ســال طــول بکشــد. اکنــون، 
ایــن هفتــه، ایــن درخواســت بــه همــراه فنانــد، ظــرف یــک روز یــا بیشــتر ارســال 

ــردازش خواهــد شــد. ــو پ می شــود و ســپس توســط نات
بــه طــور حتــم ایــن اقــدام کــه بــه دنبــال بیــش از ۲00 ســال عــدم تحــرک نظامی از 
ســوی ایــن کشــور منطقــه نوردیــک صــورت می گیــرد، خوشــایند ولادیمیــر پوتیــن، 

رئیــس جمهــوری روســیه نخواهــد بــود.
ماگدالنــا اندرســون، نخســت وزیر ســوئد در 1۶ آوریــل اشــاره کــرده بــود کــه کشــورش 
می خواهــد در کنــار فنانــد بــرای عضویــت در ناتــو اقــدام کنــد. او هشــدار داد کــه 
ــدن دوره بررســی درخواســتش، در »موقعیــت خطرناکــی«  ــن گذران کشــورش در حی

قــرار می گیــرد و هشــدار داد کــه بایــد آمــاده واکنــش روســیه بــود.
ــراز تمایــل  ــه ائتــاف 30 عضــوی ناتــو اب ــرای پیوســتن ب ــد هــم در 15 مــه ب فنان
کــرد. پیــش از حملــه روســیه بــه اوکرایــن در ۲۴ فوریــه، افــکار عمومــی در ایــن دو 
کشــور بــه طــور کلــی مخالــف عضویــت در ناتــو بــود امــا حمایــت از آن بــه ســرعت 
رشــد کــرد. در همیــن حــال رجــب طیــب اردوغــان، رئیــس جمهــوری ترکیــه گفتــه 
ــو راغــب نیســت و احتمــال  ــه نات ــه پیوســتن ایــن دو کشــور ب ــدان ب اســت کــه چن

مــی رود شــرط و شــروطی در میــان باشــد.
در همیــن حــال کارل شــانزدهم گوســتاو، پادشــاه ســوئد بــر قصــد کشــورش بــرای 

پیوســتن بــه ناتــو تاکیــد کــرد.
او در یــک کنفرانــس مطبوعاتــی مشــترک بــا رئیــس جمهــور فنانــد، در اســتکهلم 
گفــت: »ایــن یــک آزمــون تاریخــی اســت کــه مــا بــا کشــور برادرمــان فنانــد در کنار 

ــم.« ــم آن را انجــام می دهی ه
پادشــاه ســوئد افــزود: چالش هــای پیــش روی دو کشــور در پرتــو حملــه روســیه بــه 
اوکرایــن فرصتــی بــرای تعمیــق همــکاری دوجانبــه در جهــت قوی تــر شــدن اســت.

  لاوروف: پیوستن سوئد و فنلاند به ناتو 
یک اقدام ژئوپلیتیکی برای مهار روسیه 

است
ــده  ــره کنن ــروه مذاک ــدن گ ــنگتن و لن ــه واش ــت ک ــیه گف ــه روس ــور خارج ــر ام وزی
اوکراینــی را هدایــت مــی کننــد و افــزود کــه روســیه اطاعــات مربوطــه را از کانــال 

ــد. ــت می کن ــف دریاف ــای مختل ه
ــیه در  ــه روس ــر خارج ــرگئی لاوروف، وزی ــپوتنیک، س ــزاری اس ــزارش خبرگ ــه گ ب
نشســت آموزشــی »افق هــای جدیــد« گفــت: واشــنگتن و بــه ویــژه لنــدن، مذاکــره 
کننــدگان اوکراینــی را هدایــت مــی کننــد و آزادی مانــور آنهــا را تنظیــم مــی کننــد.

وی همچنیــن گفــت کــه مســکو تصمیمــات ســوئد و فنانــد بــرای پیوســتن بــه ناتــو 
را تنهــا یــک اقــدام ژئوپلیتیکــی بــرای مهــار روســیه مــی دانــد.

او گفــت: مــا هیــچ نیــازی نمی بینیــم کــه فنانــد و ســوئد نگــران امنیــت خــود باشــند، 
بنابرایــن تصمیــم آنهــا را کــه احتمــالًا توســط واشــنگتن و خــود ناتــو فعالانــه لابــی 

شــده اســت، تنهــا یــک حرکــت ژئوپلیتیکــی مــی دانیــم ... در زمینــه مهــار روســیه.
لاوروف گفــت: مســکو چگونگــی اســتفاده ائتــاف از قلمروهــای ســوئد و فنانــد را 
ــو سال هاســت کــه  بررســی خواهــد کــرد و ســپس نتیجــه گیــری خواهــد کــرد. نات
ــه  ــعه ب ــرای توس ــود ب ــی خ ــای نظام ــوئد را در برنامه ه ــد و س ــرزمین های فنان س
ــد، ســوئد و دیگــر کشــورهای بی طــرف  ــه اســت. فنان ســمت شــرق در نظــر گرفت

ــد. ــرکت کرده ان ــو ش ــی نات ــای نظام ــال ها در تمرین ه س
لاوروف گفــت: اتفاقــاً رئیــس جمهــور فنانــد و ســفرای فنانــد در همــه جــا گفتــه 
ــی از  ــو ناش ــه نات ــد. ورود ب ــی بینن ــیه نم ــب روس ــدی از جان ــچ تهدی ــه هی ــد ک ان
تغییــرات در وضعیــت امنیتــی در اروپــا اســت. امــا اینجــا منطقــی وجــود نــدارد. امــا 
ــت و  ــت داده اس ــود را از دس ــتقال خ ــان اس ــه آلم ــرایطی ک ــا در ش ــه اروپ اتحادی
فرانســه ناامیدانــه تــاش می کنــد تــا بــرای خودمختــاری اســتراتژیک فشــار بیــاورد، 

ــود. ــام می ش ــت در آن ادغ ــر عضوی ــی از نظ ــو حت ــا نات ــل ب در عم
وزیــر امــور خارجــه روســیه گفــت کــه مســکو شــواهدی در دســت دارد کــه نشــان 

مــی دهــد غــرب آمــاده ارائــه تضمیــن هــای امنیتــی بــه اوکرایــن نیســت.
وزیــر خارجــه روســیه روز )ســه شــنبه( اظهــار کــرد، پیمــان آتانتیــک شــمالی )ناتــو( 
ــود درآورده،  ــرل خ ــت کنت ــل تح ــور کام ــه ط ــرب را ب ــه غ ــکا ک ــری آمری ــه رهب ب
ــض  ــه را نق ــود »در منطق ــت خ ــت امنی ــدم تقوی ــل »ع ــه اص ــدی ب ــکارا پایبن آش

می کنــد.
ســرگئی لاوروف، وزیــر خارجــه روســیه امــروز اظهــار کــرد: امــروز بــرای همه روشــن 
ــت  ــل تح ــور کام ــه ط ــرب را ب ــه غ ــکا ک ــی آمری ــت فرمانده ــو، تح ــه نات ــده ک ش
کنتــرل خــود درآورده، آشــکارا پایبنــدی اش بــه اصــل »عــدم تقویــت امنیــت خــود بــه 
ضــرر دیگــران و ممانعــت از اقــدام مشــابه توســط هــر ســازمان دیگــری« را نقــض 

کــرده  اســت، کــه نتیجــه آن توســعه بی قیــد و شــرط ناتــو بــه شــرق اروپــا اســت.
ــژه  ــه وی ــکا پیشــنهاد امضــای دو توافقنام ــو و آمری ــه نات ــته ب ــامبر گذش ــیه دس روس
ــی در  ــای نظام ــش تنش ه ــت کاه ــی جه ــای امنیت ــاختار تضمین ه ــاد س ــرای ایج ب
ــده پیوســتن  ــو در شــرق و انصــراف از ای ــا را داد کــه شــامل توقــف توســعه نات اروپ
اوکرایــن و گرجســتان بــه آن بــود امــا غــرب ایــن درخواســت های مســکو را رد کــرد.

روســیه ناتــو را متهــم کــرده بــه تعهــدات شــفاهی خــود مبنــی بــر عــدم توســعه در 
شــرق کــه در اوایــل دهــه نــود داده بــود، پایبنــد نیســت و همچنیــن منشــور امنیــت 
اروپــا را کــه در ســازمان امنیــت و همــکاری اروپــا تصویــب شــده و طبــق آن هیــچ 
ــر  ــت دیگ ــان امنی ــه زی ــود ب ــت خ ــت امنی ــازه تقوی ــا اج ــا در اروپ ــک از طرف ه ی

ــد، نقــض کــرده اســت. کشــورها را ندارن

  پوتین:
 غربی ها دست به خودکشی زده اند

ــرژی  ــع ان ــه مناب ــتگی اش ب ــف وابس ــا توق ــرب ب ــت، غ ــیه گف ــور روس رئیس جمه
ــت. ــادی زده اس ــی اقتص ــه خودکش ــت ب ــیه، دس روس

ــنبه در  ــه ش ــروز س ــیه ام ــور روس ــس جمه ــن، رئی ــر پوتی ــت: ولادیمی ــنا نوش ایس
ســخنانی اظهــار کــرد، آنچــه در مــورد اوکرایــن اتفــاق می افتــد بــه سیاســت اشــتباه 
ــه و نئوفاشیســم را  ــده گرفت ــی هــای روســیه را نادی ــط اســت کــه نگران غــرب مرتب

ــد. تشــویق مــی کن
ــی  ــی خودکش ــورهای اروپای ــرژی کش ــت ان ــه سیاس ــان اینک ــا بی ــه ب وی در ادام
اقتصــادی اســت، گفــت کــه غــرب بــا توقــف وابســتگی اش بــه منابــع انــرژی روســیه، 

ــه خودکشــی اقتصــادی زده اســت. دســت ب
ــم  ــیه را تحری ــکا روس ــار آمری ــا تحــت فش ــه اروپ ــزود: کشــورهای اتحادی ــن اف پوتی
مــی کننــد و ایــن بــه اقتصــاد آنهــا آســیب مــی رســاند.وی تأکیــد کــرد کــه عــدم 
وابســتگی غــرب بــه انــرژی روســیه، اروپــا را بــرای مــدت طولانــی بــه گــران تریــن 

منطقــه بــرای منابــع انــرژی در جهــان تبدیــل خواهــد کــرد.

از آتش زننده برجام تا هم لیستی های دیروز؛

تمام رقبای سردار
به نظر می رســد،  قالیباف  حتی اگر برای بار 
ســوم ریاستش بر مجلس تجدید شود جایگاه 

شکننده و منفعل خواهد داشت.
محمدباقر قالیباف همچنان در تاش اســت 
تا در ســومین دور از انتخابات هیات رئیســه 
مجلس شورای اســامی بازهم از رقبا پیشی 
گرفته و در راس هیات رئیســه قرار گیرد اما 
حاشــیه های بســیار و رقبای سرسخت اینبار 
مــی توانند مانع بزرگی در راه رســیدن او به 
این هدف محســوب شــوند؟طبق آیین نامه 
داخلی مجلس،انتخابات اعضای هیئت رئیسه 
مجلس از رئیس نواب و رئیس دبیران هیئت 
هر ســاله و همزمان با روز بازگشایی مجلس 
در خرداد ماه برگزار می شــود. امسال به گفته 
محمد رشیدی عضو هیئت رئیسه مجلس قرار 
است انتخابات برای اجاسیه روز چهارشنبه ۴ 

خرداد برگزار شود.
هیئت رئیســه مجلس دارای 1۲ پست است 
که شــامل رئیس، نواب رئیــس، ۶ کارپرداز 
و 3کارپرداز یا ناظر اســت کــه این اعضا با 
رای گیری توســط دیگر نماینــدگان مجلس 

انتخاب می شوند.
آماده باش برای رقابت با قالیباف

با فرا رسیدن موســم انتخابات هئیت رئیسه 
، معلوم شــد که قالیباف به تنهایی در میدان 
نیســت. چند نماینــده برای رقابــت در این 
انتخابات اعــام آمادگی کرده انــد. از جمله 
این افراد می توان به الیــاس نادران نماینده 
مردم تهران اشــاره کرد . وی در یک جلسه 
خصوصی از عــزم خود بــرای کاندیداتوری 
ریاســت مجلس در دور سوم انتخابات هیات 
رئیســه مجلس یازدهم خبر داد و اعام کرده 
که حتی اگر یک رای بیاورد تا پایان در میدان 

رقابت باقی می ماند.
رحیــم زارع نماینده مردم آبــادان در مجلس 
نیز این موضوع را تایید کرد . عباسی نماینده 
مــردم کازرون نیز خبــر کاندیداتوری خود را 
برای ریاست مجلس اعام کرده است.مرتضی 

آقاتهرانی چهره برجســته جبهه پایداری نیز 
کاندیدای تصدی ریاســت مجلس شده است 
. در ایــن میان گفته می شــود علی نیکزاد به 
احتمــال زیاد همچنان نایــب رئیس مجلس 
باقی می ماند عبدالرضــا مصری رئیس دوم 
مجلس هم یکی دیگر از گزینه های انتخابات 
نواب رئیســی مجلس در اجاسیه سوم است، 
همچنین حاجی بابایی رئیس کمیسیون تلفیق 
بودجه ســال 1۴01 یکی از گزینه های جدی 
برای کسب نایب رئیسی مجلس در اجاسیه 

سوم است.
اول ۲30 رای و در  قالیبــاف در اجاســیه 
اجاسیه دوم هم ۲30 رای موافق داشت. هم 
اکنون نیز بسیاری نسبت به مقبولیت قالیباف 
برای تصدی ریاســت بر مجلــس اظهار نظر 

می کنند.

از جملــه علی کریمی فیروزجایی عضو هیئت 
رئیســه مجلــس در این باره گفته اســت: به 
احتمال زیاد قالیباف رئیس مجلس اســت چرا 
که از پایگاه های بســیار خوبی در نمایندگان 
برخوردار اســت. این گروه بــر این باورند که 
محمد باقر قالیباف ایــن بارهم می تواند رای 
لازم را برای تصدی صندلی ریاســت مجلس 

کسب کند .
سیسمونی گیت نقشه ای برای حذف 

قالیباف بود؟
از سوی دیگر گفته می شــود حدود دو هفته 

مانده به انتخابات هیئت رئیسه برخی اعضای 
جبهــه پایداری رایزنی های خــود را با برخی 
چهره های مطرح در مجلس کلید زدند تا آن ها 
را برای کاندیداتوری ریاســت یا نائب رئیسی 

متقاعد کنند.
هر چند در ابتدای فعالیت این مجلس، اعضای 
جبهه پایداری با ریاســت قالیباف بر مجلس 
مخالف بودند اما با ســهم خواهی از قالیباف 
با ریاســت وی در مجلس هماهنگ شــدند. 
اما به نظر می رســد کــه اختاف بین طیف 
پایــداری و طیف نزدیک به قالیباف در برخی 
طرح های مجلس از یک ســو و نقدهای گاه 
و بیگاه قالیباف به دولت رئیسی، این جبهه را 
به مرحله عبور از ریاست قالیباف رسانده است.

حتــی گفته می شــود که رقبای وابســته به 

جبهــه پایداری ســناریوی انتشــار ویدیوی 
خانــواده قالیباف در فــرودگاه امام خمینی را 
ترتیب داده اند و ماجرای سیســمونی گیت را 
به راه انداختند. کارشناســان سیاسی با اشاره 
به شــرایط اقتصادی مقاومتی تأکید دارند که 
ماجرای سیســمونی گیت پــس از مخالفت 
قالیباف با طــرح صیانت، جان گرفت و دایره 
ای از انتظــارات برای اســتعفا و عذر خواهی 

قالیباف شکل داد .
برخی از کارشناســان سیاسی نیز معتقدند در 
حالی که سر لیست جبهه پایداری در انتخابات 

مجلس، محمد باقر قالیباف بوده اســت ، آنها 
نمی توانند به راحتی از ســر لیســت خود در 
مجلس عبــور کنند اما به نوعــی با تضعیف 
قالیباف سرمایه اجتماعی او را در بین مردم به 
ویژه اقشار انقابی، خدشه دار می کنند و این 
روشی اســت که می تواند به نتیجه بیانجامد. 
در وقع تمام این موارد ناشــی از رقابت درون 
جبهه اصولگرایی است که با تضعیف قالیباف 

در صدد نوعی تسویه حساب داخلی هستند.
به نظر می رســد، قالیباف حتی اگر برای بار 
ســوم ریاستش بر مجلس تجدید شود جایگاه 

شکننده و منفعل خواهد داشت.
رقابت ۷ نفر برای دو نایب رییسی

رقابت بعدی بر ســر دو نایب رییسی مجلس 
اســت که در حال حاضر نیکزاد و مصری به 
عنوان نواب اول و دوم بر صندلی نایب رییسی 

تکیه زده اند. 
در زیر اســامی کاندیداهــای احتمالی نایب 

رییسی را می خوانید: 
1- علی نیکزاد نماینده اردبیل

۲- عبدالرضا مصری نماینده کرمانشاه 
3- حمیدرضا حاجی بابایی نماینده همدان

۴- ابراهیم عزیزی نماینده کرمانشاه 
5- حجت الاسام مجتبی ذوالنور نماینده قم 
۶-حجت الاســام نصرالله پژمان فر نماینده 

مشهد
۷- حجت الاســام محمدرضا میرتاج الدینی 

نماینده تبریز
تعدد کاندیداها برای دبیری هیات رییسه

طبق آیین نامــه داخلی مجلس، ۶ نماینده به 
عنوان دبیر در ترکیب هیات رییسه قرار دادند 
که کاندیداهای احتمالی آن در ســال ســوم 

مجلس یازدهم به شرح زیر است: 
1- مجتبی یوسفی نماینده اهواز 

۲- محمد رشیدی نماینده کرمانشاه
3- روح الله متفکر آزاد نماینده تبریز

نماینده شاهین  ۴- حسینعلی حاجی دلیگانی 
شهر

5- علی کریمی فیروزجایی نماینده بابل
۶- محسن دهنوی نماینده تهران
۷- روح الله نجابت نماینده شیراز 

8- علی علیزاده نماینده مراغه
۹- محمد صفری رودسر

10- محمد حسن آصفری نماینده اراک
11- ســید ناصر موســوی لارگانی نماینده 

فاورجان 
1۲- احمد امیرآبادی نماینده قم  

13- معصومه پاشایی نماینده مرند و جلفا
رقابت بر سر کارپردازی

طبق آییــن نامه داخلی مجلس ســه نفر به 
عنوان کارپرداز )ناظر( هیات رییســه انتخاب 
خواهند شــد که نامزدهای احتمالی را در زیر 

می خوانید:
1- سید نظام موسوی نماینده تهران
۲- علیرضا سلیمی نماینده محات

3- محمدحسین فرهنگی نماینده تبریز
۴- علی رضایی نماینده کنگاور

5- محسن پیرهادی نماینده تهران 
با توجه بــه اینکه اســامی کاندیدهای بیان 
شــده به عنوان شنیده هاســت، احتمال کم 
یا اضافه شــدن به این لیســت وجود دارد. با 
نزدیک شــدن به زمان انتخابات و برگزاری 
جلسات فراکسیون انقاب اسامی به عنوان 
فراکســیون اکثریت مجلــس، ترکیب نهایی 

مشخص خواهد شد.

بینالملل

»ناتویجهانی«؛بحرانآفرینبینالمللی
بحــران اوکراین که اثرات سیاســی، امنیتی و اقتصادی آن 
جهانی شده اســت بارزترین نمونه ای است که نشان دهنده 

آثار زیان بار تفکر ایجاد ناتوی جهانی است.
نورنیوز نوشت: پیمان آتانتیک شمالی)ناتو( از زمان تاسیس 
در سال 1۹۴۹ تا 1۹۹0 به دنبال مقابله با شوروی و گسترش 
قلمــرو غرب بود. با این حال برخاف آنچه بســیاری تصور 
می کردند این ســازمان پس از فروپاشــی شــوروی نه تنها 
فعالیت خود را محدود نکرد بلکه روز به روز گســترش یافته 

است.
پیوستن اعضای جدید به سازمان، گسترش نیروهای نظامی 
در سایر کشورها و اشغال کشورهایی نظیر افغانستان و لیبی 
از جمله اقدامات توسعه طلبانه ناتو در سال های پس از جنگ 

سرد بوده است.
این رفتار که در بســیاری موارد موجب افزایش حساسیت و 
مقابله کشورهای مستقل شده، اکنون در حال تداوم و توسعه 
اســت. قاطبه تحلیل گران حوزه روابــط بین الملل مهم ترین 
عامل درگیری روســیه و اوکراین را توســعه ســاختارهای 
امنیتی غرب و به طور خاص ناتو به ســمت مرزهای روسیه 
دانســته اند. با این حال به نظر می رســد ناتو قصد ندارد این 

رفتار تنش زا برای امنیت بین الملل را کنار بگذارد.
»لیــز تراس« وزیر امور خارجه انگلیس روز یکشــنبه هفته 
جاری و قبل از نشســت ناتو خواســتار ایجــاد یک ناتوی 
جهانی شد و گفت: »مسئله مهم امروز، تمرکز بر یک ناتوی 
جهانی اســت زیرا در عین حال که امنیــت منطقه اروپا را 
تأمین می کنیم باید مراقب امنیت منطقه هند و اقیانوسیه نیز 
باشــیم«.طی روزهای اخیر نیز فناند و سوئد، رسما آمادگی 
خود برای پیوستن به ناتو را اعام کردند که نشانه بزرگی از 

گسترش ناتو در اروپا است.
پوتین رییس جمهور روسیه در واکنش به درخواست پیوستن 
ســوئد و فناند به ناتو گفت:روســیه هیچ مشــکلی با این 

کشورها ندارد، پیوســتن آنها تهدیدی ایجاد نمی کند، بلکه 
باعث اقدامات واکنشی می شود

وی خاطر نشــان کرد: ناتو از سیاســت ژئوپلیتیک خود پا را 
فراتر گذاشــته و سعی می کند بر سیاست مناطق دیگر تأثیر 

بگذارد، این مستلزم توجه ما است
البته این توســعه طلبی از ســوی مردم کشورهای مختلف 
پذیرفته نشــده اســت. همچنان که در نشست روز یکشنبه 
ناتو، صدها معترض در جزیره »اوکیناوا« در ژاپن با برگزاری 
تظاهراتی کاهش حضور نظامی آمریکا در ژاپن را خواســتار 

شدند.
در واقع مردم بســیاری از کشورهایی که دولت آن ها در ناتو 
عضویــت یا با آن همکاری دارد امــروز ناتو را نه تنها عامل 
امنیت نمی داننــد بلکه آن را ابزاری برای پیشــبرد رویکرد 

یک جانبه گرایی آمریکا تلقی می کنند.
ریشــه ترس و رفتار متفاوت برخی کشــورها برای فاصله 
گرفتن از آمریکا و همکاری با ســایر کشورها نیز در همین 
عامل نهفته اســت. برای مثال اقدام ترکیه در خرید سامانه 
اس ۴00 از روســیه و افزایش خریدهای نظامی عربستان از 
چین در کنارمتنوع ســازی مســیرهای خرید ساح و خارج 
شــدن از چنبره انحصار غرب، نشان گر این احساس خطرنیز 

هست.
طرح ناتــوی جهانی نیز که اخیرا از ســوی انگلیس مطرح 
شده، کنشی جدید از سوی بازیگران اصلی ناتو یعنی آمریکا 
و انگلیس برای بازآرائی این ســازمان در مسیر تامین اهداف 
غرب و ارتقاء سیطره بر حوزه های جغرافیایی استراتژیک در 
جهان است. پیش بینی می شــود که اجرای این طرح که به 

صورت طبیعی با تضعیف ارتش های ملی و خلع ساح رقبای 
غرب همراه خواهد بود منشــاء وقــوع چالش های جدید در 

عرصه بین المللی شود.
ســخنان لیز تراس مبنی بر ماموریت ناتو جهانی در منطقه 
هند و اقیانوســیه که در اصل همان اقدام نظامی علیه شرق 
با تمرکز برکشــورهایی همچون چین، ایران و هند اســت 
نمایه روشنی از اراده غرب برای تداوم بهره گیری از سیاست 
یک جانبه گرایی و استفاده از ابزار نظامی به عنوان اصلی ترین  

پشتوانه اجرای آن است.
ناتــوی جهانی را می تــوان ادامه تصمیمــات و اصاحات 
ساختاری ناتو در سال ۲01۶ نیز دانست. طبق این تغییرات، 
ناتو از ماهیت صرف نظامی برای امنیت اروپا و امریکا خارج 
شــد و با ورود به مباحثی همچون جنگ ســایبری، جنگ 
الکترونیک، جنگ فضایی، جنگ سیاسی و اقتصادی، همراه 
با تشــکیل نیروهای ویژه برای انجــام عملیات های مداخله 

جویانه در هر نقطه ای از جهان مسیر جدیدی را آغاز کرد.
به هر روی این ســازمان از زمان تاسیس تاکنون پس از هر 
دوره  اصاحاتی را در ساختار و اهداف خود ایجاد کرده است. 
اصاحاتی که هربار دامنه اعمال نفوذ نظامی غرب را توسعه 
داده و افزایش تضاد با کشورهای غیر عضو دامن زده است.

رویکرد ســلطه گرایانه ارکان اصلی ناتــو به ویژه انگلیس و 
آمریکا که ســابقه اســتعمار، اشــغالگری و یکجانبه گرایی 
گسترده ای دارند یکی از مهم ترین علل شکنندگی در امنیت 
بین المللی اســت. بحران اوکراین که اثرات سیاسی، امنیتی 
واقتصادی آن جهانی شده است بارزترین نمونه ای است که 

نشان دهنده آثار زیان بار تفکر ایجاد ناتوی جهانی است.
ناتــوی جهانی به طور قطع پیــام آور ثبات و امنیت نخواهد 
بود بلکه با تحریک کانون های ملتهب امنیتی در حوزه های 
جغرافیایی مختلف، به ویژه نیمه شرقی جهان زمینه ساز بروز 

تهدیدات جدید علیه امنیت بین المللی خواهد شد.

برخی از کارشناسان سیاسی نیز معتقدند در حالی که سر لیست جبهه پایداری در انتخابات 
مجلس، محمد باقر قالیباف بوده است ، آنها نمی توانند به راحتی از سر لیست خود در مجلس 
عبور کنند اما به نوعی با تضعیف قالیباف سرمایه اجتماعی او را در بین مردم به ویژه اقشار 
انقلابی، خدشه دار می کنند و این روشی است که می تواند به نتیجه بیانجامد. در وقع تمام این 

موارد ناشی از رقابت درون جبهه اصولگرایی است که با تضعیف قالیباف در صدد نوعی 
تسویه حساب داخلی هستند

,,
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جزئیاتنحوهرسیدگیبهاطلاعاتپولیومالیمودیانمالیاتی

مدیــرکل آینده پژوهی، مدل ســازی و مدیریت 
اطاعــات اقتصــادی وزارت اقتصــاد گفت: با 
برنامه های وزارت رفاه اتباع خارجی مشــمول و 
خانــوار فاقد شناســنامه و کارت ملی، کالابرگ 

دریافت می کنند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« ابراهیم صیامی 
در گفت وگو با ایلنا درباره اختصاص یارانه به اتباع 
خارجی اظهار داشت: برای ارایه یارانه و کالابرگ 
افراد باید به یک حســاب بانکی متصل شوند و 
برخــی از اتباع خارجی کارت بانکــی ندارند اما 
از آنجایی نان قوت غالب افراد اســت، به دنبال 
آن هســتیم که به اتباع خارجی مشمول، کارت 
خاصی برای دریافت یارانه ارایه دهیم البته تاکید 

می کنم که برای هیچ قشری چیزی تحت عنوان 
کارت نــان نداریم.       وی درباره جزییات نحوه 
اختصاص کالابرگ به مشمولان گفت: در روند 
ارایه کالابرگ قرار نیســت هیچ کارت جدیدی 
صادر شود یا اینکه کارت افراد تغییر کند و عوض 
شــود. مردم برای دریافت کالابرگ قرار نیست 
هیچ اقدامی را انجام دهند و تاکید می کنم خرید 
کالاهای اساسی قرار بر این نیست که با کد ملی 
افراد صورت بگیرد.  مدیرکل مدیریت اطاعات 
اقتصادی وزارت اقتصاد ادامه داد: با همین کارت 
بانکی موجود و فعلی افراد مشمول، عملیات یارانه 
و کالا برگ قابلیت اجرا را دارد و براساس شماره 
حساب سرپرست خانوار به یک کارت مشخصی 

متصل اســت، مبلغ واریز می شود.صیامی درباره 
جمعیتی که فاقد شناســانامه و کد ملی هستند 
و اتفاقا از دهک های کم درآمد کشــور محسوب 
می شــوند، تاکید کرد: وزارت کار برنامه ای برای 
خانواری که فاقد کد ملی و شناسنامه هستند، در 
نظر گرفته اســت و در پرداخت یارانه و کالابرگ 
خانوار فاقد کد و کارت ملی هم دیده شــده اند و 
اساســا یکی  از عواملی که باعث تاخیر اجرای 
برنامه ســاماندهی یارانه شــد، شناسایی خانوار 
فاقد شناسنامه بود و با پالایش های وزارت رفاه 
خانوارهای فاقد شناســنامه شناسایی شده اند و 
امروز جمعیت این افراد  مشــخص است و این 

افراد شامل کالابرگ خواهند شد.

بر اســاس اطاعیه اتاق اصناف ایــران، نحوه 
بررســی و رســیدگی به اطاعات پولی و مالی 
واصله از جملــه تراکنش بانکی مودیان مالیاتی 

اعام شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از اتاق 
اصناف ایران با توجه به بخشــنامه سازمان امور 
مالیاتی کشور در مورد »نحوه بررسی و رسیدگی 
به اطاعات پولی و مالی واصله از جمله تراکنش 

بانکی«، اطاعیه ای صادر کرد.
بر اســاس اطاعیه ، نظر به برخی از اعتراضات 
واصله در خصوص نحوه رسیدگی به تراکنش های 
بانکی و به منظــور تکریم مودیانی که در موعد 
مقرر نسبت به تسلیم اظهارنامه مالیات بر درآمد 
اقدام کرده اند و لزوم عــدم ورود به مواردی که 

امکان دسترســی به حســاب های بانکی برای 
ادارات امور مالیاتی وجود داشته است و همچنین 
مبنا بودن اظهارات مکتوب مودیان )مادامی که 
اسناد و مدارک مثبته ای دال بر خاف اظهارات 
یاد شــده به دســت نیاید(، مقرر شده است که 
ادارات امور مالیاتی از رسیدگی به تراکنش های 
بانکی سال های 13۹۷ و قبل مربوط به سنواتی 
که مودیان مذکور اظهارنامه خود را تسلیم کرده 
و تا تاریخ صدور این بخشــنامه، تراکنش مذکور 
رسیدگی و منجر به صدور برگ تشخیص مالیات 

نشده است، اجتناب کنند.
تراکنش های  اطاعــات  ادارات،  این  همچنین 
بانکی مربوط به این دســته از مودیان را جهت 
پالایــش مجدد و مطابقت بــا تمامی اطاعات 

موجود در بانک های اطاعاتی سازمان به معاونت 
فناوری ســازمان )دفتر علوم داده های مالیاتی( 

ارسال کنند.
جلوگیری از ورود به امر حسابرسی تراکنش های 
بانکی در موارد غیر ضروری، مســتند ســازی 
گزارش های رسیدگی با استفاده از شواهد کافی 
و قابل اطمینان، پرهیز از حدس و گمان تعیین 
شــغل مودی بدون وجود مســتندات، پذیرش 
اظهارات مکتــوب مودیان در خصوص ماهیت 
هر یــک از تراکنش های بانکی ســال 13۹۷ 
و قبــل از آن )در صورتی که اســناد و مدارک 
مثبته ای دال بر خاف اظهارات مودی به دست 
نیاید( در رسیدگی به تراکنش های بانکی مورد 

تاکید است.

قیمت جدید نهاده های دامی اعلام شد
معــاون توســعه بازرگانــی وزارت جهاد 
نامه ای قیمت های جدید  کشــاورزی در 

نهاده های دامی را اعام کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، در متن نامه عباس عسگرزاده 
بــه رئیس قرارگاه رصد خانه کشــاورزی 
و سرپرســت مرکز فنــاوری اطاعات و 

ارتباطات آمده است:
بــا عنایت بــه مردمی ســازی و اصاح 

سیاست ارز ترجیحی و ضرورت تامین به موقع نهاده های مورد نیاز دام وطیور کشور و همچنین 
تغییرات جهانی قیمت این کالاها ضروری اســت فرایند تعیین قیمت ها در سامانه به گونه ای 

انجام پذیرد که خللی در فرایند تامین نهاده ها اتفاق نیفتد.
لذا با توجه به تعیین و اعام ســقف قیمت فروش نهادهای ذرت، جو، وکنجاله سویا در مبادی 
ورودی به شرح زیر مقتضی است ترتیبی اتخاذ شود تا قیمت جدید این نهاده ها در سامانه بازارگاه 

نهاده های کشاورزی اعمال شود.
در این نامه آمده اســت که سقف قیمت فروش نهاده درمبادی ورودی برای هر کیلو ذرت 11 
هزار و 300 تومان، برای هر کیلو جو 11 هزار و 300 تومان و برای هر کیلو کنجاله ســویا 1۶ 

هزار و 300 تومان تایید شده است.

  وزارت صمت مخالف افزایش 
۲۵ درصدی کرایه حمل ونقل عمومی است

چندی پیش شورای شهر مصوب کرد که 
کرایه حمل و نقل درون شهری ۲5 درصد 
افزایش یابد. برای افزایش کرایه حمل و 
نقل نیاز به تایید ســتاد تنظیم بازار است، 
از این رو وزیر صمت خواســتار ابطال این 

مصوبه شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، چندی پیش شورای شهر مصوب 
کرد که کرایه حمل و نقل درون شــهری 
۲5 درصد افزایــش یابد؛ در حالیکه برای 

افزایش کرایه حمل و نقل نیاز به تأیید ستاد تنظیم بازار است.
در همین راستا سید رضا فاطمی امین وزیر صمت در نامه ای به معاون اول رئیس جمهور، اعام 
کرد که نرخ حمل ونقل درون شــهری شــهر تهران از ابتدای اردیبهشت ماه امسال به پیشنهاد 
شهرداری و تصویب شورای اسامی شهر و تأیید وزارت کشور به طور متوسط ۲5 درصد افزایش 
داشته است، این در حالی است که مطابق مصوبات ستاد تنظیم بازار، حمل ونقل درون شهری 
مســافر مشمول نرخ گذاری پیشینی بوده و هرگونه تغییر نرخ آن باید با هماهنگی ستاد تنظیم 

بازار صورت پذیرد.
در بخش دیگری از این نامه گفته شــده اســت این موضوع پیش ازاین از سوی وزارت صمت و 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به صورت مکتوب به وزارت کشور، شورای 

اسامی شهر تهران و شرکت ها و سازمان های تابعه شهرداری اطاع رسانی شده بود.
پس از این مکاتبه معاون اول ریاست جمهوری در نامه ای دستور ابطال مصوبه یادشده را صادر 
کرد و قائم مقام وزیر صمت در نامه ای به شــورای اسامی شهر تهران، معاون عمران و توسعه 
شهری و روستایی و رئیس سازمان همیاری شهرداری ها و دهیاری های وزارت کشور و شهردار 
تهران، لغو مصوبه پیشین در خصوص افزایش قیمت حمل ونقل عمومی را اعام کرد و خواستار 

اقدام فوری در خصوص آن شد.

  تصویب وام جدید خرید مسکن در 
شورای عالی مسکن 

در جلسه روز گذشته شورای عالی مسکن 
به ریاست  آیت الله رئیسی رئیس جمهوری، 
افزایش ســقف وام خرید مسکن تصویب 

شد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از تســنیم، امروز در ســومین جلسه 
شــورای عالی مســکن به ریاست آیت الله 
رئیسی رئیس جمهوری با پیشنهاد وزارت 
راه و شهرســازی برای افزایش سقف وام 

خرید مسکن موافقت شد.
در جلسه مذکور وزارت راه و شهرسازی پیشنهاداتی در سه حوزه زمین، تسهیات و مصالح ارائه 
کرده بود که پیشــنهادات مطرح شده در حوزه های زمین و تسهیات بررسی شد و به تصویب 

رسید و تصمیم گیری درباره پیشنهادات بخش مصالح به جلسه آتی موکول شد.
به گزارش تسنیم، دیروز رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی در حاشیه کنفرانس خبری با وزیر 
مدیریت منطقه ای و زیرساخت ارمنستان از برنامه ریزی برای بازار مسکن خبر داده و گفته بود:  
در بخش وام ودیعه مسکن، ما پیشنهاد پرداخت وام 100میلیون تومانی را برای شهر تهران به 

شورای عالی مسکن ارائه کرده ایم.
وی با بیان این که »فعاً مبلغ ســود این وام مشخص نیست که به زودی آن را اعام خواهیم 
کرد.«، در پاســخ به پرسش خبرنگار تســنیم در مورد وام خرید مسکن افزود: دراین باره نیز ما 
پیشنهاد پرداخت وام ۶00 تا ۷00 میلیون تومانی را برای شهر تهران ارائه داده ایم که امیدواریم 

دولت با آن موافقت کند.
 

  بیش از ۳ میلیون تن کالای اساسی در 
حال ترخیص است

ســخنگوی گمرک گفت: 3 میلیون و 10۷ هزار و 5۲5 تن کالای اساســی از اماکن بندری و 
گمرکی در حال ترخیص است.

بــه گــزارش روزنامه »صبح لمروز« و به نقل از ایرنا، ســید روح الله لطیفی در مورد موجودی 
کالاهای اساسی در اماکن بندری و گمرکات، اظهار کرد: از چهار میلیون و ۲۷0 هزار تن کالای 
اساسی که موجود در بنادر و یا در حال تخلیه هستند سه میلیون و 10۷هزار تن کالا در اماکن 
بندری و گمرکی هستند و تشریفات ترخیص آن در حال انجام است و 1۷ شناور نیز با 350 هزار 
و ۶۲۶ تن کالا در حال تخلیه کالاهای خود در بنادر هستند و 811 هزار و۶۴۶ تن کالا نیز در 

1۶ شناور در صف تخلیه کالاهای اساسی قرار دارند.
ســخنگوی گمرک ایران افزود: روزانه بیش از پنجاه هزار تن کالای اساسی  با بیش از دوهزار 
دستگاه کامیون و 150 واگن از گمرکات اجرایی در حال ترخیص بوده و به شبکه توزیع و تولید 
ارسال می شود.وی در خصوص کالاهای اساسی موجود در اماکن بندری و گمرکی توضیح داد: 
ذرت با دو میلیون و ۴۶ هزار و ۶۶5 تن در صدر کالاهای موجود است که یک میلیون و  8۲۶ 
هزار و ۶38 تن آن در جریان اقدامات مرتبط با ترخیص است و ۷۲ هزار و ۹5۶ تن نیز در حال 
تخلیه از شناورها و 1۴۷ هزار و ۷1تن نیز در صف تخلیه شناورها قرار دارد.لطیفی گفت: گندم با 
8۲3 هزار و ۹08 تن دومین کالای اساسی از نظر میزان موجودی است که در حال ورود و توزیع 
به کشور بوده که ۲۹۷ هزار و ۷۴ تن آن در اماکن بندری و در حال مقدمات ترخیص، 118هزار 
و ۹۶۷ تن در حال تخلیه و ۴0۷ هزار و 8۶۷ تن نیز در شناورها منتظر تخلیه هستند.وی افزود: 
بعد از ذرت و گندم، دانه های روغنی و روغن خام بیشترین موجودی و ذخایر را  در بین کالاهای 
اساسی در بنادر کشور به خود اختصاص داده است، دانه های روغنی و سویا با 5۹۲ هزار و ۷۴3 
تن که 35۴ هزار و 10تن آن در اماکن بندری در حال انجام اقدامات ترخیص و مابقی در حال 
تخلیه و یا در صف تخلیه از شناورها هستند، و 350 هزار و 8۶5 تن روغن خام در اماکن بندری 

در حال ورود به کشور و  توزیع در چرخه تامین و کارخانه ها هستند. 

خبر

افزایش مستمری های 1401 در راهروهای هیات دولت معطل مانده است؛

تکلیف افزایش حقوق بازنشستگان چه شد؟
هرچند دولت قــرار بود در ایــن ماه تکلیف 
افزایش حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی را 
روشــن و با افزایش مستمری سازمان تامین 
اجتماعی و صندوق بازنشســتگی کشــوری 
موافقت کند اما با وجود گذشت دو ماه از سال 
و واریــز حقوق فروردیــن 1۴01، به روزهای 
پایانی اردیبهشت ماه رسیدیم و هنوز از افزایش 

حقوق بازنشستگان خبری نشده است.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از خبرآناین، در حالی تا پایان اردیبهشت ماه 
۴ روز باقی مانده که هنوز ســرانجام افزایش 
حقوق بازنشستگان مشخص نشده است؛ این 
در شــرایطی است که برخی پیگیری ها نشان 
می دهد که این افزایش حقوق هنوز در نوبت 
مصوبات در دست بررســی هیات دولت قرار 

دارد.
بر همین اســاس، با وجود روشن بودن میزان 
افزایش های ســنواتی مستمری بازنشستگی، 
هنوز دستور پرداختی از طرف دولت صادر نشده 
است. این وضعیت باعث شده است تا احتمال 
پرداخت علی الحســاب حقوق بازنشســتگان 
صندوق کشوری و ســازمان تامین اجتماعی 
بیش از پیش قوت یابد. پرداخت علی الحساب 
یعنی حقوق این ماه نیز احتمالا برمبنای سال 

گذشته پرداخت خواهد شد.
این در شــرایطی است که میرهاشم موسوی، 
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی در تازه ترین 
اطمینــان می دهیم  اســت؛  اظهارنظر گفته 
به محض تصویب میزان و چگونگی افزایش 
حقوق امسال بازنشستگان تامین اجتماعی در 
هیات  دولت، مابه التفاوت حقوق اردیبهشت ماه 
را در دو روز پایانی همین ماه پرداخت می کنیم 
و مابه التفاوت مربوط بــه ماه فروردین را هم 
در ماه های خرداد و تیر به حساب بازنشستگان 

واریز می کنیم.

وی در عیــن حال تاکید کرده بازنشســتگان 
عزیز ما نگران نباشند. ما آمادگی کامل داریم 
به محض تصویب موضــوع در هیات وزیران، 
در موعد اعام شــده مطالبات بازنشستگان را 

پرداخت کنیم.
تعلل مورد قبول نیست

بــرای امســال هیــات مدیــره ســازمان 
تامین اجتماعی، به اســتناد مــواد ۹۶ و 111 
قانون این ســازمان، حقوق بازنشستگی را از 
5۷ درصد برای حداقل بگیــران تا 38 درصد 

برای سایر سطوح افزایش داد. سوای این قرار 
است برای سال جاری باقیمانده متناسب سازی 

اجرایی شود.
در فروردین ماه در همین رابطه در فروردین ماه 
نهادهای صنفی  کارگران بازنشسته گفته بودند 
که فیش هــای حقوقی اردیبهشــت ماه آنها 
براســاس احکام سال 1۴00 صادر شده است. 
حالا نیز با توجه به این کــه چند روز تا پایان 
ماه باقی مانده، نهادهای بازنشســتگی از عدم 
انتقاد  بازنشســتگان  افزایش حقوق  تصویب 
می کنند. در این خصوص، حســین موسیوند، 
عضو هیات مدیره کانون کارگران بازنشستگان 

خرم آباد گفته؛ در عین ناباوری بیش از پانزده 
روز است که هیات دولت انقابی و حامی قشر 
ضعیــف جامعه هنوز مصوبه افزایش حقوق را 

تصویب نکرده است.
وی با انتقاد از عدم تایید نهاییِ مصوبه افزایش 
حقوق مستمری بگیران، عنوان کرده؛ بیش از 
این تعلل هیات دولت را نمی پذیریم. حدود دو 
هفته است که سازمان تامین اجتماعی مصوبه 
افزایش حقوق مستمری بگیران را امضا کرده 

اما هیات دولت به قدری در تصویب آن تعلل 
کرد که مستمری بگیران حقوق اردیبهشت خود 

را نیز بدون افزایش دریافت کردند.
به گفته او، طبق مــاده ۴1 قانون کار، حقوق 
کارگران باید مطابق با نرخ تورم و سبد معیشت 
افزایش پیدا کند و طبق ماده ۹۶ و 111 قانون 
تامین اجتماعی حقوق مســتمری بگیران باید 
مطابق با مصوبه ی شــورای عالی کار افزایش 
پیدا کند. هر سال هیات امنا تامین اجتماعی، 
افزایش حقوق بازنشســتگان را بــه اندازه ی 
مصوبه شــورای عالی کار تعیین می کند و این 
مصوبه جهت تایید نهایی توسط وزیر تعاون، 

کار و رفــاه اجتماعی به هیــات دولت ارجاع 
می شود.

چرا افزایش مستمری بازنشستگان 
تصویب نشد؟

حســن صادقی، رییس اتحادیه پیشکسوتان 
جامعه کارگری نیز در این رابطه گفته؛ متاسفانه 
بازهم افزایش مستمری بازنشستگان مصوب 
نشد و تکلیف را مشخص نکردند؛ حتی دلایلی 
را که منجر به عدم تصمیم گیری شده، اعام 
نمی کنند تا جامعه کارگــری بتواند با مذاکره 

مشکل را حل کند؛ در واقع بازنشستگان را در 
خوف و رجاء نگه داشته اند و این شیوه، برخورد 
مناســبی با جامعه 1۲ یــا 13 میلیون نفریِ 

خانواده ی بازنشستگان کارگری کشور نیست.
او اضافه کــرده؛ به نظر می رســد این نحوه 
برخورد، فقط فرصت خریدن برای اتخاذ یک 
تصمیم ناعادلانه است که در طول دوران های 

گذشته سابقه نداشته است.
صادقی با بیــان این که از یک ســو افزایش 
مستمری بازنشســتگان را تصویب نمی کنند 
و از ســوی دیگر، آزادسازی قیمت ها صورت 
می گیرد، متذکر شــده؛ این برخورد دوگانه به 

ضرر کارگران و بازنشســتگان است و نشان 
می دهد تفکر علمی و حســاب شــده پشت 
تصمیم گیری های اقتصادی نیست؛ دولت نباید 
اقتصاد و معیشت را دنده خاص به حال خود 
رها کند؛ اکنون مساله معیشت به حال خود رها 
شده و تورم ترمز بریده و هیچ کس جلودارش 
نیست. تصمیمات دولت باید به گونه ای باشد 
که اوضاع را به ســمت بهبــود پیش ببرد نه 
اینکه باعدم تصویب افزایش مستمری ها، این 

ترمزبریدگی و رهاشدگی تشدید شود.
افزایش حقوق ریطی به دولت ندارد

یدالله فرجی، بازنشسته کارگری و رییس سابق 
شــورای اسامی کار شــرکت جنرال استیل 
نیــز در این رابطه با انتقــاد از تاخیر طولانی، 
گفته؛ افزایش مستمری بازنشستگان لشگری 
و کشــوری هفته  گذشــته در هیات دولت به 
تصویب رسید اما متاسفانه افزایش مستمری 
کارگران بازنشسته هنوز مصوب نشده است؛ در 
حالی که نزدیک به دو هفته است که مصوبه 
افزایش برای هیات دولت ارسال شده، سوال 

این است که چرا اینقدر تعلل می کنند؟
این بازنشســته عنوان کرده؛ اساســا افزایش 
مستمری بازنشســتگان تامین اجتماعی هیچ 
ربطی به دولت ندارد؛ کارگران در زمان اشتغال 
هر ماه یک ســوم حقوق خــود را در صندوق 
تامین اجتماعــی پس انداز می کنند تا در زمان 
بازنشستگی از مســتمری شایسته و به موقع 
برخوردار شــوند؛ آیا تامین اجتماعی از بودجه 
دولتــی اســتفاده می کند که حــالا افزایش 

مستمری ها باید به تصویب دولت برسد؟
فرجــی تاکید می کند: انتظــار داریم افزایش 
مســتمری ها بیش از این در راهروهای هیات 
دولــت معطل نماند و تصویب شــود و بعد از 
آن به سرعت معوقات فروردین و اردیبهشت 

واریز شود.

بازنشسته کارگری: انتظار داریم افزایش مستمری ها بیش از این در راهروهای هیات دولت معطل 
نماند و تصویب شود و بعد از آن به سرعت معوقات فروردین و اردیبهشت واریز شود.

رییس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری: از یک سو افزایش مستمری بازنشستگان را تصویب 
نمی کنند و از سوی دیگر، آزادسازی قیمت ها صورت می گیرد، متذکر شده؛ این برخورد دوگانه 

به ضرر کارگران و بازنشستگان است و نشان می دهد تفکر علمی و حساب شده پشت 
تصمیم گیری های اقتصادی نیست

,,
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 خزعلی: ازدواج پایدار باعث افزایش
 جمعیت می شود

امور زنان و خانواده ریاســت  معاون 
جمهوری گفت: هر چقدر ازدواج های 
پایــدار داشــته باشــیم و از طاق 
جلوگیــری کنیــم، شــاهد افزایش 
از بحــران  جمعیــت و پیشــگیری 

جمعیتی خواهیم بود.
به گــزارش صبح امروز بــه نقل از 
معاونت امور زنان و خانواده ریاســت 
جمهوری ، انسیه خزعلی در همایش 
ایران جوان و نخستین آیین تجلیل از 
موثران عرصه جمعیت افزود: یکی از 

برنامه های معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری ارائه مشاوره چهار سال اول زندگی 
برای زوجین است. امیدوارم تمامی موثران جمعیت بر این مساله متمرکز شوند.

وی در ادامه ظهار داشــت: ما حمایت کنندگان  از فعالان عرصه جمعیت که در راه شــادابی 
ایران اسامی تاش کردند و با تمام وجود وارد این مسیر شدند، هستیم.

خزعلی افزود: فعالان مردمی عرصه جمعیت  کنشگران حقیقی هستند و  باید بر دو نکته تاکید 
کنند. اول آنکه بتوانیم سبک زندگی را آن گونه که شایسته ایران اسامی است ترویج کنیم. 
وی تصریح کرد: در این ســبک پرهیز از فرد گرایی ، فرهنــگ برای دیگری زندگی کردن، 
برای دیگری از مصالح خود گذر کردن و ... در جامعه رشد می کند، و به تبع آن میزان ازدواج 
در جامعه افزایش پیدا میکند و فرزندآوری نیز در جامعه به ارزش تبدیل و جمعیت کشــور از 

خطر حفظ می شود. 
معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری نکته دوم که باید در جامعه نهادینه شود را نوع 
رفتار زن و شــوهر و مادر و پدر دانست و اظهار داشت: این مساله هم برای پایداری خانواده و 

هم حفظ هویت جمعیت مهم است. 
وی با بیان اینکه دولت حتما از مؤثران عرصه جمعیت حمایت خواهد کرد و ریل گذاری لازم 
در ایــن زمینه را انجام می دهد، گفت: امیدوارم با همکاری تمامی نهادهای تأثیرگذار در این 
زمینه شــاهد جهش سرمایه های کشــور و پایداری خانواده ها باشیم که یکی از ثمرات آن 

جامعه ای جوان و شاداب است.

  توصیه های »روانشناختی« به داوطلبان 
کنکور ارشد

یک روانشــناس با اشاره به برگزاری 
کنکور کارشناســی ارشــد از فردا تا 
جمعــه هفته جــاری و بــا تاکید بر 
جلســه  در  داوطلبان  آرامش  اهمیت 
آزمون، خطاب بــه داوطلبان توصیه 
کرد: از روز قبل آزمون و در جلســه 
دائما خودگویه مثبت داشــته  آزمون 
باشید و اگر استرس جلسه امتحان بر 
شــما غلبه کرد با تکنیک هایی نظیر 
بستن چشمان و تنفس عمیق آرامش 

خود را بازیابید.
شــبنم طلوعی در گفت وگو با ایســنا، به ارائه توصیه های روانشــناختی برای آمادگی ذهن 
داوطلبان شــرکت در آزمون کارشناسی ارشد پرداخت و درباره مدیریت استرس جلسه امتحان 
اظهار کرد: اســترس می تواند به میزان بسیار اندک یا همان صفر درصدی، متوسط و یا بسیار 
زیاد یا همان صد درصدی در تمام مراحل حســاس زندگی برای افراد وجود داشــته باشــد و 
مســلما وقتی میزان آن صفر درصد است، انگیزه و موتور محرک فرد برای انجام آن فعالیت 
خاموش شــده و اگر صد درصدی نیز باشد استرس بیش از اندازه باعث می شود به طور کلی 

فرد دست از آن فعالیت بکشد.
این روانشــناس با تاکید بر اینکه وجود مقداری استرس در هنگام انجام هر فعالیتی و در تمام 
مراحل حســاس زندگی از جمله شرکت در آزمون ها و جلســات کنکور لازم است، افزود که 

بنابراین نباید همیشه نگاه بدبینانه ای به »استرس« داشته باشیم.
وی در عین حال این را هم گفت که در بسیاری از مواقع ترس و استرسی که فرد برای کنکور 
تجربه می کند به ســبک زندگی خاص او و خانواده اش باز می گردد، به این معنا که بعضا خود 
شــخص و یا خانواده از افراد انتظاراتی دارند که خارج از توان اوســت و نهایتا این استرس از 

حالت نرمال تبدیل به صفر و یا صد درصد شده است.

  دوباره آلودگی، این بار همراه با تعطیلی
گردوغبار باز هم کشور را در بر گرفت 
و این بار برخاف هفته های قبل، چند 
شــهر و اســتان تعطیل شد. شاخص 
آلودگی تهران اواخر هفته قبل بالاتر 
از میزان ۲۴ ســاعت اخیر بود و یک 
ماه قبل هم شــاخص آلودگی به مرز 
500 رســید، اما پایتخت تعطیل نشد. 
شــاخص آلودگی هــوای تهران که 
بامداد سه شنبه به ۴۴۶ یعنی وضعیت 
خطرناک رسیده بود، پیش از ظهر به 
وضعیت ناسالم تقلیل پیدا کرد. وضع 

بسیاری از مناطق غرب و جنوب غرب کشور بدتر از تهران است و شاخص آلودگی در مناطقی 
از ایام، آذربایجان شــرقی و کرمانشاه به 500 رســید. در استان خوزستان هم اغلب شهرها 
از جمله اهواز، شــوش، اندیمشک، مسجدســلیمان، آبادان و شادگان شاخص آلودگی 500 را 

تجربه می کنند.

  آغاز طرح ملی »سردار سلیمانی« 
در مدارس

وزیر آموزش و پرورش گفت: اجرای طرح شــهید سردار ســلیمانی در راستای تحقق اهداف 
زیســتی و بدنی سند تحول بنیادین است.به گزارش ایســنا، یوسف نوری روزگذشته در آئین 
کلنگ زنی و آغاز طرح ملی »شــهید سردار ســلیمانی« در شهرستان بهارستان استان تهران، 
اظهار کرد: حضور در چنین برنامه های ســرزنده، شاداب و با نشاطی که در راستای فرمایشات 

مقام معظم رهبری یعنی »تهذیب، تحصیل و ورزش«  برگزار می شود، مایه مباهات است.
وی با تقدیر از تاش های آموزش و پرورش شهرســتان های استان تهران، در راستای آماده 
سازی و میزبانی طرح ملی »شهید سردار سلیمانی« گفت: مدتی بود که پروژه های ساخت وساز 
آموزش و پرورش متوقف شده بود اما اکنون با توجه ویژه مسئولین و مشارکت بخش خیّرین 
این طرح ها به صورت جهادی و با ســرعت در حال تکمیل اســت. وزیر آموزش و پرورش با 
اشــاره به آمار ارقام های رشــد جمعیت، تصریح کرد: ضروری اســت زمینه را برای حضور و 
مشارکت موثر خیّرین نیک اندیش و اقشار مختلف فراهم کنیم.به گزارش مرکز اطاع رسانی 
و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، وی ادامه داد: با اجرای طرح ملی »شــهید ســردار 
سلیمانی« که در راســتای برنامه های ســند تحول بنیادین انجام می شود تاش می کنیم تا 
ساحت زیستی و بدنی را که از ساحت های ششگانه سند تحول است را محقق کنیم.به گزارش 
ایسنا، در راستای تحقق اهداف سند تحول بنیادین آموزش و پرورش، صبح امروز آئین کلنگ 
زنی و آغاز طرح ملی طراحی و ایجاد ۲100فضای ورزشــی درون مدرســه ای به نام »طرح 
شهید ســردار سلیمانی« با حضور یوسف نوری در مدرسه امام رضا )ع( و فردوسی شهرستان 

بهارستان از شهرستان های استان تهران برگزار شد.

خبر

خالی بودن زیر معابر تهید جدید که شهرها را تهدید می کند: 

قنات ها؛ پاشنه آشیل پایتخت
دبیر کارگروه ملــی مخاطرات طبیعی معتقد 
اســت در شرایطی که متولی مشخصی برای 
قنات ها وجود ندارد، اگر نسبت به ایمن سازی 
اصولی آنها اقدام نشــود، ممکن است شاهد 
اثر این قنات ها بر فروریزش های ناگهانی در 
سطح شهر و به خصوص شبکه راه ها باشیم.

علی بیت الهی، دبیر کارگروه ملی مخاطرات 
طبیعــی، در گفت وگو با ایســنا درباره خطر 
فرونشســت و فروریزش زمین در محورهای 
درون شهری از جمله اتوبان ها در شهرهایی 
نظیر تهــران اظهار کرد: این نشســت های 
ناگهانی یا فروریزش ها را در مورد شهر تهران 
از سال ۹5 تا به حال بررسی کردیم و یکی از 
دلایل عمده ای که برای آن به دست آمد، اثر 
قنوات متروکه تهران بر این فروریزش ها بود. 
مواردی که ممکن است منجر به ریزش های 
ناگهانی و ایجاد فروچاله ها شده و حوادثی را 

نیز ایجاد کند.
وی ادامه داد:  همانطور که می دانیم رشــته 
قنات های متعددی در ســطح شــهر تهران 
وجود دارد که از زمان هــای قدیم و از عهد 
قاجار و ... وجود داشــته است و در واقع این 
انتقال آب  قنات ها عمده ترین سیستم شبکه 
از شــمال تهران به باغات شهر ری و جنوب 
تهران بودند. این رشته قنات ها طول زیادی 
دارنــد و طولی که در حــال حاضر برای آن 
مورد شناســایی قرار گرفتــه و تخمین زده 
می شــود، بیش از 550 کیلومتر است. در این 
خصوص بیــش از 50 هزار میلــه قنات نیز 
شناسایی شده و انتظار می رود به همین تعداد 

نیز شناسایی نشده باشد. 
بیت الهی با اشــاره به وسعت شــهر تهران 
درگذشــته اظهار کــرد: در گذشــته تهران 
بیشــتر در منظقــه 1۲، شــهر ری و چنین 
محدوده هایی متمرکز بود و اراضی شــمالی 
تهران که حالا مناطق جمعیتی ۲۲گانه شهر 
تهران را تشــکیل می دهند وجود نداشــت. 

بنابراین قنات ها مسیرهایی برای انتقال آب، 
زراعت و باغداری در جنوب شــهر بودند. با 
توسعه شهری تمامی آن اراضی و باغاتی که 
به آب نیاز داشتند به ساختمان ها تبدیل شدند 
و وسعت شهر به صورت ناگهانی افزایش پیدا 
کرد و حالا در این شرایط دیگر رشته قنات ها 
دارای موضوعیت نیستند. در آن آن زمان به 
آب قنوات برای آبیاری باغات نیاز داشتیم اما 
حالا زمین ها کاربری خود را عوض کردند و 
تبدیل به ســاختمان شدند، اما رشته قنات ها 

رها شدند. 
چالش مالکیت شخصی قنات ها

وی درباره قسمتی از تاریخچه رشته قنات های 
تهــران گفت:  در زمان های قدیم هر رشــته 
قنات یک مالک شــخصی داشــته است که 
به نامش سند خورده است. بنابراین در اسناد 
و مــدارک حقوقی قنات هــای تهران مالک 
شــخصی دارند. اما در عمل و واقعیت هیچ 
مالکیتــی وجود نــدارد و مالکین قبلی آن ها 
از دنیــا رفته اند. به جــز در برخی از محوطه 
ادارات، پارک ها و فضای ســبز شــهری که 
عمدتا مجموعه فضای سبز شهرداری تهران 
هستند از این رشــته قنوات استفاده دیگری 
نمی شود و مالکان آنها نیز دیگر زنده نیستند 
و وراث نیز نیازی به این رشته قنات ها ندارند. 
همین موضوع سبب شده تا قنات ها در شهر 

رها شوند.
بیت الهی ادامه داد: در زمان های قدیم که به 
این رشته  قنات ها نیاز داشتند از آن ها صیانت 
و نگهداری می شد اما حالا که مورد استفاده 
نیســتند، از آن جا که هیچ ارگان و نهادی به 
صورت رسمی مســئولیت حفظ و نگهداری 
ایــن قنات ها را ندارد دچار معضل شــده ایم. 
بنابرایــن این قنات ها به ویژه در مراحل پس 
از بارندگی های شدید ممکن است مشکاتی 
را ایجــاد کننــد، چرا که آب های ناشــی از 
بارندگی در مسیر این قنات ها نفوذ می کنند و 

جریان های آبی قدرتمندی را ایجاد می کنند 
کــه در مدت زمــان در تونل هــای قنوات 
آب شســتگی ایجاد می کند و آن ها وسیع تر 
و فراخ تر می شــوند. از آن جایی که ابعاد این 
حفره هــا در زیر زمین افزایــش پیدا می کند 
ناگهان در اثر ارتعاشــات محیطی و ترافیک 

فروریزش یا نشست ناگهانی رخ می دهد. 
به گفته وی ایــن امر به ویژه در گودبرداری 
با طبقات  ساختمان ها، احداث ســاختمان ها 
زیرزمین بالا که موجب انسداد مسیر قنوات 
می شــود، جلوی رگه آب ها را می گیرد و آب 
شســتگی های زیادی را ایجاد می کند که در 
نتیجه شــاهد فروریزش ها در نقاظ مختلف 
هســتیم.  از ســال 13۹5 تا به حال چندین 
مورد از این فروریزش ها را در مســیر خیابان 
مولوی، شــهران، ســه راه خیــام، بزرگراه 

آبشناسان و... مشاهده کرده ایم.
بزرگراه همت در مسیر قنات ها

وی گفت: مســیر قنات ها از شمال به جنوب 
اســت بنابراین معابری که شــرقی و غربی 
باشــند را تحــت تاثیر می دهد و بیشــترین 
تاقی را با این رشته قنوات دارند. به عنوان 
مثال اتوبان همت و ســایر اتوبان های غربی 
و شرقی بیشــترین تاقی را با رشته قنات ها 
دارنــد. اگر در تاقی با برخی از این رشــته 
قنات هــا زیرســازی این اتوبان هــا و حتی 
برخــی خیابان ها به درســتی انجام نشــده 
باشد آب شستگی وســیعی در اثر ارتعاشات 
ناشــی از عبور وســایل نقلیه ایجاد می شود 
و آن فرونشســت های ناگهانی رخ می دهد. 
باید این مسیرها بررســی و پایش شود. اگر 
اقدامات لازم انجام شود فروریزش زمین رخ 
نمی دهد، باید زون های تاقی شناسایی شود 
و اقداماتی برای مقاوم سازی و جلوگیری از 

ریزش  آن ها انجام شود. 
دبیرکارگروه ملی مخاطرات طبیعی با اشــاره 
به تحقیقات صورت گرفته در راستای بررسی 

کانشهر  قنات های  رشته  قرارگیری  جایگاه 
تهران گفت: بر اساس نقشه های موجود اگر 
از شــرق به ســمت غرب یا غرب به سمت 
شــرق حرکت کنیم هر ۴00 متر یک رشته 
قنــات را قطع می کنیم.  بــه ویژه زمانی که 
بارندگی رخ می دهد و آب های ســطحی به 
زیر زمین نفوذ می کنند آب شستگی ها باعث 

فروریزش می شود. 
وی تاکید کرد: بسیار ضرورت دارد که حفظ 
و نگهداری رشــته  قنات ها صاحب متولی و 
از وضعیت باتکلیف کنونی خارج شــود. در 
این صورت اگر یک دستگاه یا نهاد مسئولیت 
خاصی در این رابطه داشــته باشــد می تواند 

اقداماتی را انجام دهد.
این کارشناس ارشد ایمنی با اشاره به حادثه 
زمین لغزش که چهارشــنبه 31 فروردین ماه 
در مسیر شرق به غرب در یال شمالی اتوبان 
همت و در 500 متــری تقاطع این اتوبان با 
اتوبان چمــران رخ داد گفت: البته این حادثه 
زمین لغزش بود کــه در اثر آبیاری تپه های 
خاکــی زمین حرکت کرده بود و بخشــی از 

اتوبان را گرفته بود. 
ضرورت تهیه نقشه دقیق قنوات در تهران

بیت الهی گفت: ضرروت دارد که در تهران اولا 
نقشه دقیق تری از قنوات تهیه شود و اقدامات 
لازم برای ارتقای ایمنی  این ها صورت گیرد. 
اینکه بگوییم رشــته قنات ها را کور کنیم یا 
از بین ببریم به هیچ عنوان کارســاز نیست 
چــرا که طول 30 تا ۴0 کیلومتری نیز دارند. 
همچنین یکی از پدیده های تمدنی اســت و 
باید از آن حفظ و نگهداری شود. متاسفانه به 
دلیل عدم مســئولیت یک نهاد مشخص این 
حالــت هرازگاهی، به ویژه پس از بارندگی ها 
خود را نشــان می دهــد وهمانطور که گفتم 

خطرآفرین می شود.
ملی مخاطرات طبیعی گفت:  دبیرکارگروه 
در هــر حالتی با توجه نقشــه ها و مســیر 

رشته قنات هایی که در واقع مشخص شده 
و جهت آن ها از شــمال به جنوب اســت 
تاقی آن ها با مســیر شرقی و غربی قطعا 
پتانســیل و احتمال فرونشست ناگهانی و 
فروریزش را افزایــش می دهد و نمی توان 
گفت که این خطر وجــود ندارد. البته این 
خطر شــبیه به زلزله و به آن معنا نیســت 
که راهکاری برای آن وجود نداشــته باشد. 
برخی از این قنوات عمر ۶00 تا ۷00 ساله 
دارند و از قدیم تا به حال سالم ماندند، اگر 
به آن ها رسیدگی شود و از آن ها نگهداری 
شــود می توان خطر آن ها را رفع کرد. اگر 
این اتفاق بیفتد هیــچ خطری اتوبان ها را 
تهدید نمی کنــد چرا که ابعــاد آن ها هم 
کوچک اســت و نمی توان گفت که حادثه 
گســترده ای را ایجاد می کنند؛ اما اگر رها 
شوند، در اثر آب شستگی ، فرسایش خاک، 
ایجاد حفره، به تدریج ابعاد آن ها زیاد می 

شود و فروریزش ایجاد می شود.
وی در پایان گفت وگوی خود با ایســنا تاکید 
کرد:  پدیده هایی مثل  فروریزش، فرونشست، 
فرونشســت های ناگهانــی و... در تمامــی 
کشــورهای دنیا نیز رخ داده است. ما با یک 
مجموعــه ای از اقدامات مســتمر می توانیم 
از وقــوع این پدیده جلوگیــری کنیم. برای 
جلوگیری از فرونشســت زمین راهکار وجود 
دارد. اگر درباره زلزله صحبت کنیم می گوییم 
که درباره وقــوع آن اقدامی نمی توان انجام 
داد و از رخداد آن جلوگیری کرد اما برعکس، 
پدیده فرونشســت و فروریــزش کاما قابل 
جلوگیری است و با یک برنامه ملی می توان 
از آن جلوگیــری کرد. ایــن تجربه موفق در 
برخی از کشورها وجود دارد. بسیار مهم است 
که این جنبه را ببینیم که می توانیم پیشگیری 
کنیم و با اقداماتی در زمینه نوع کشــت، نوع 
اســتفاده از آب های زیرزمینــی از وقوع این 

پدیده جلوگیری کرد.

سرانهمصرف»شیر«دانشآموزان؛هر۳روز،یکلیوان افزایشسرطانرودهبهدلیلزیادهرویدرمصرففستفودها
معاون تربیت بدنی و سامت وزارت آموزش و پرورش 
با بیان اینکه پس از ســال ها وقفه، طرح تغذیه رایگان 
دانــش آموزی را آغــاز کردیم گفت: میانگین ســرانه 
مصرف شــیر در دانش آموزان هر ســه روز یک لیوان 

است، اما در دنیا هر روز یک لیوان است.
به گزارش ایســنا، صادق ســتاری فرد در همایش ملی 
ســفیران ســامت دانش آموزی که در دبستان عدالت 
منطقه یک آموزش و پرورش شــهر تهران برگزار شد 
با اشاره به نقش عوامل ســهیم در تربیت تمام ساحتی 
گفت: در روزهای گذشــته مادر دانش آموزی در استان 
اصفهان دچار حادثه می شود و این دانش آموز که سفیر 
ســامت بود به واســطه آموزش هایی که از اورژانس 

دریافت کرده بود جان مادر را نجات می دهد.
وی افزود: یکی از ســاحت های تربیتی، ساحت زیستی 
و تربیــت بدنی اســت. رهبری هفته گذشــته در دیدار 
با معلمــان به علم نافع اشــاره فرمودند، علمی که هم 
اســتعداد دانش آموزان را شــکوفا و هم به زندگی بهتر 
وی در آینده کمک کند. بالغ بر 5800 مراقب بهداشت 
و ســامت در مدارس داریم و 5 میلیــون دانش آموز 

دسترسی مستقیم به مراقبین بهداشت دارند.
معاون تربیت بدنی و سامت وزارت آموزش و پرورش 
با بیان اینکه یادگیری اجتماعی از حیث فلســفه تعلیم 
و تربیــت مورد توجه قرار گرفته اســت عنــوان کرد: 
یادگیری اجتماعــی یعنی می بینم و یــاد می گیرم که 
در دوره کودکی و مقطع دبســتان بســیار اهمیت دارد. 
بســط آموزش های خودمراقبتی، آموزش به همسالان 
از طریق دانش آمــوزان از برنامه های جدی آموزش و 
پرورش اســت. مشارکت فعال و جدی سفیران سامت 

را شاهد بوده ایم.
ستاری فرد ادامه داد: سه سالِ پرمخاطره با کرونا داشتیم 

که امروز به واســطه اقدامات انجام شده از بحران کرونا 
عبــور کرده ایم. چقدر نوران بودیم که آموزش حضوری 
ممکن است موجب پیک هفتم کرونا شود که به همت 
تاش همکاران موفقیت چشــمگیری در آموزش های 
حضوری داشــتیم و مرهون دانش آمــوزان، معلمان و 

خانواده ها هستیم.
وی با بیان اینکه پس از ســال ها وقفــه، طرح تغذیه 
رایگان دانش آموزی را آغاز کردیم گفت: در حال حاضر 
میانگین سرانه مصرف شیر در دانش آموزان هر سه روز 
یک لیوان است، اما در دنیا هر روزیک لیوان است. طرح 
تغذیه رایگان از البزر و سیستان و بلوچستان شروع شده 
و ۷5 هزار دانش آموز تاکنون تحت پوشش پایلوت طرح 
تغذیه رایگان در مناطق محروم قرار گرفته اند و در این 
مسیر دست یاری به سوی دیگر دستگاه ها بلند می کنیم. 
معاون تربیت بدنی و سامت وزارت آموزش و پرورش 
افــزود: برای تحرک، نشــاط و شــادابی در مدرســه 
برنامه های جدی داریم. ناهنجاری قامتی از چالش های 
جدی ماســت که بهبود آن را در قالب برنامه مشترکی 
با ستاد اجرایی فرمان امام دنبال می کنیم. مکمل یاری 
آهن، ویتامین دی و بهداشــت دندان را در دســتورکار 

داریم و امید است بتوانیم آن را بسط دهیم.

رئیس انجمن گــوارش و کبد ایران گفــت: ابتاء به 
ســرطان روده به دلیل مصرف زیاد فست فودها رو به 
افزایش است، به طوری که سالانه ۲ میلیون نفر به این 

بیماری مبتا می شوند.
به گزارش خبرگزاری مهر، فرهاد زمانی، روز سه شنبه 
در نشســت خبری هفته جهانی سامت گوارش )31 
اردیبهشت تا ۶ خرداد( که در محل انجمن برگزار شد، 
افزود: ســرطان روده بزرگ ســومین سرطان شایع در 
کشور اســت که مصرف زیاد غذاهای آماده، استفاده از 
گوشــت قرمز بیش از حد نیاز بدن و مواد فرآوری شده 

ابتاء به این بیماری را در جوانان افزایش داده است.
وی اظهار داشت: کشیدن سیگار، مصرف الکل، چاقی 
و عدم تحرک نیز از دیگر عوامل خطر زا برای ابتاء به 
این سرطان است و تشخیص و درمان به موقع می تواند 

از روند پیشرفت بیماری بکاهد.
زمانی ادامه داد: مردم به ویژه در گروه سنی بالای 50 
ســال می توانند با مراجعه به مراکز درمانی به صورت 
رایگان غربالگری ســرطان روده بزرگ را انجام دهند 
که امکانات تشخیص و درمانی برای این نوع سرطان 

در کشور فراهم است.
وی بــا بیان اینکه بــا جراحــی و رادیوتراپی می توان 
ســرطان روده بــزرگ را درمان کــرد، گفت: مصرف 
ســبزیجات، غات و غذاهای دریایی در پیشگیری از 

ابتاء به این بیماری مؤثر است.
زمانی خاطرنشــان کرد: ســازمان جهانی بهداشت در 
هفته جهانی سامت گوارش به آگاهی در مورد سرطان 
روده بزرگ تاکید داشــته و انجمن های گوارش و کبد 
را موظف به اطاع رســانی در مورد این بیماری کرده 

است.
۹0 درصد سرطان روده قابل پیشگیری است

نجمه آل طه استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران نیز در 

این نشســت گفت: از هر ۲3 نفر، یک نفر از مردان و 
از هر ۲5 نفر، یک نفر از زنان در دنیا به ســرطان روده 
بزرگ مبتا می شوند و این بیماری با مصرف غذاهای 

سالم و فعالیت بدنی ۹0 درصد قابل پیشگیری است.
وی افزود: ژنتیک و ســابقه سرطان در اعضای خانواده 
در بروز این بیماری مؤثر اســت امــا عوامل محیطی 

بیشترین تأثیر در ابتاء به سرطان روده بزرگ دارند.
آل طه توضیح داد: این ســرطان اگر در مراحل اولیه و 
زود تشخیص داده شــود، قابل درمان است و بروز آن 
به دلیل ایجاد پولیپ که ضایعه پیش ســرطانی است، 
می باشــد.وی تاکید کرد: همه افراد جامعه در معرض 
خطر ابتاء به این ســرطان هستند و غربالگری بالای 

50 سال به همه توصیه می شود.
آل طه خاطرنشان کرد: درد شکم، خون در مدفوع، کم 
خونی، کاهش سریع وزن از عائم این بیماری بوده و 
باید به پزشــک برای تشخیص و درمان سرطان روده 

بزرگ مراجعه شود.
به گفته این اســتاد دانشــگاه، بزرگ ترین عامل خطر 
قابل تغییر برای ایجاد ســرطان روده بزرگ عدم انجام 
غربالگری اســت و در کشــورمان مراکز درمانی این 

غربالگری را بصورت رایگان انجام می دهند.
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یادداشتی کوتاه درباره ی شعر حجم
کیمیا تاج نیا | دکترای ادبیات و زبان فارسی

به نظر می رســد آن چــه در رویکردهایِ نوینِ 
شعری اعمّ از شعر حجم، شعرِ زبان، فرا گفتار و...

مقصود است تاش برای طرح ریزی و آفرینشِ » 
شعرِ شعر » / » شعرِ بی واسطه » / » شعرِ مجرّد 
» / » شــعری نیالوده جز به شــعر » یا چنان که 
رویایی در » عبارت از چیست » از پل والری می 

گوید » شعرِ ناب » است.
این سودا ریشــه های تاریخی دارد و بیراه نیست 
اگر بگوییم بیش از همه مولانا و شمس درباره ی 

این » بی شعری از فرطِ شعر » حرف زده اند. مولانا می گوید:
حرف و صوت و گفت را بر هم زنم

تا که بی این هر سه با تو دم زنم
و یا می گوید:

رستم از این بیت و غزل...ای شه و سلطانِ ازل
مفتعلن مفتعلن مفتعلن کشت مرا

قافیه و مغلطه را گو همه سیاب ببر
پوست بود...پوست بود...در خورِ مغزِ شعرا

این ها نشــانه ها و اشــاراتی ســت در به تنگ آمدن از ظرفیّت های بسته ی زبان که توانِ 
همراهی با جوهر و جان را ندارد. و یا آن اشارتِ شمس در مقالات که:

» شیخ محمّد گفت عرصه ی سخن بس فراخ است، که هر که خواهد می گوید چندانکه می 
خواهد. گفتم: عرصه ی ســخن بس تنگ است، عرصه ی معنی فراخ است. از سخن پیشترآ 

تا فراخی بینی و عرصه بینی ».
آن چه وجه مشــترک و بارز این رویکردهای نوین است مواجهه به معنای رو در رویی موثرّ 
با زبان، و نقد و نفیِ نحو و روابطِ دســتوریِ زبان به عنوانِ اهرمِ بازدارنده ی آفرینشِ اصیل 
و بالذّاتِ شــعر اســت. این جا مرزی است که به نظر می رسد اختاط و اشکالِ کوچکی پیدا 
شده و آن این است که نوپردازان شناسا به حدودِ دستورِ زبان در تعریفِ آکادمیکش نیستند.

معمولن در نهادهای آموزشی آکادمیک پیش از آموزش دادن دستور ابتدا به این پرسش پاسخ 
داده می شــود: دستورِ کدام زبان؟ و پاســخ این است: دستورِ زبانِ گفتاری و یا نوشتارِ اداریِ 
ســره ی مردمِ پایتخت. من این نکته را از اســتادم دکتر وحیدیان به یاد دارم. در کتاب های 
دستورشــان بســیار بر این نکته تأکید ورزیده اند که حیطه و حدودِ دستورِ مدوّن آموزشی را 
باید پیشِ چشــم داشت. پس به خودیِ خود پیداست که شعر لزومن انطباقی بر نظامِ نحویِ 
گفتاریِ روزمرّه ی اهالی پایتخت ندارد. یعنی از چنین دستور زبانی نباید توقّع ثبتِ رخدادهای 

زبانی در شعر را داشت.
کته ی مهمّی که رویایی در » عبارت از چیست » ش به آن می پردازد و آن این است که در 
شعر ما به دنبالِ نفیِ کارکردهای منطقی زبان یا به بیانی نفی بافتِ نحویِ زبان نیستیم. بلکه 

مقصود بسطِ کارکردهای زبان است و اساسن شعرِ مجرّد از نحو هرگز آفریده نخواهد شد:
» برای ما همه چیز زبان اســت. همه چیز را از رو به روی خود برمی داریم تا به او برســیم. 
همه ی اشــیا و مظاهرِ اطراف را از ســر راه خود برمی داریم تا به او _ به زبان _ برسیم. و 
او، وقتی برای ما همه چیز اســت که همه چیزِ فکر باشد. حرف ها و رابطه هاشان باشد. هم 

خودشان باشد و هم حامل شان ».
جای دیگر می گوید:

» ما این ادّعا را که شعر صد در صدش زبان است و یا فیزیک تنهای زبان است خط می زنیم، 
پیغمبر هم که نباشیم می توانیم این را بفهمیم که زبان شعر منزوی که می شود، در جدایی 
اش از انسان و از معنا، جدا از رابطه می ماند. و رابطه ها ی جدا هیچ وقت به هم نمی رسند، 
و در حالی که، حجم در به هم رســیدن رابطه هاســت. این را یک آرتیست بهتر می فهمد و 
لزومش را بهتر درک می کند. مدرنیسم را رابطه اداره می کند. فیزیک تنهای زبان را هم در 

شعر، رابطه اداره اش نکند، زبان فیزیک اش را از دست می دهد ».
حال پرسش این جاست که اگر دستور زبان و روابط منطقی ارکان زبان قابل ردّ و نفی نیست 

دقیقن چه قابلیّتی در شعر هست که منتهی می شود به بسطِ ظرفیّت هایِ زبانی .
حقیقت این است که  یک شعر بیش از آن که موقوفِ روابط و چیدمانِ دستوریِ زبانش باشد 
موقوفِ چیزی اســت که من آن را » رفتارِ متن » می نامم. و رفتارِ متن چیزی ورایِ زبان و 
صرف و نحوِ زبان است. رفتارِ متنیِ یک شعر همه ی شگردهای آن شعر را در بر می گیرد. 
اگر پرســیده شود که دســتورِ زبانِ شعر حجم چیست این پرســش پاسخ کامل و در خوری 
نخواهد یافت. امّا اگر ســوال شود که مولفّه های رفتارِ متنی شعر حجم کدامند خواهیم گفت 
مثلن: پراکندگیِ روایت / بی انجامی یا انقطاعِ روایت شعری و در عینِ  حال تاش برای بدل 
کردنِ یک رخدادِ نا منتظمِ روایی به یک بافتِ روایی با تکیه بر تکرار غیرِچیدمانیِ یک یا چند 
عنصر در شعر که می تواند کلمه یا تصویر یا مفهوم یا حرف یا هر چیزی از بافت شعر باشد.

شعرِ حجم بر نوعی تداعی متّکی ست. باید به این پرسش پاسخ داد که تداعی در شعر تا چه 
اندازه قابل اتکّاست. و یک شعر تا کجا می تواند متّکی به تداعی باشد.

دیگر آن که شــعر حجم به گمان من شعر بی خاطره اســت. شعری است که خاطره ای از 
خود به جا نمی گذارد. با این همه آن قدر شــعر هســت که جز خودش به هیچ طرزِ دیگری 

هم قابل پردازش نیست.

یادداشت

نشانافتخاربرایاثریازایران
ویدیوآرت »صورتگــر« به کارگردانی رامین 
افتخار بهترین موزیک  حســین پور نشــان 
ویدیوی راک جوایز موزیک ویدیوی مونیخ 
آلمان و جایزه بهترین فیلم موزیسین جوایز 
موسیقی اروپا در اسلواکی را از آن خود کرد. 
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
مشاور رسانه ای پروژه، ویدیوآرت »صورتگر« 
به نویســندگی، کارگردانــی، ایده پردازی و 
تهیه کنندگی رامین حسین پور و با شعری از 
مولانا نشان افتخار بهترین موزیک ویدیوی 
راک از »جوایــز موزیــک ویدیــوی مونیخ 
آلمان« و جایزه بهترینِ فیلم یک آهنگساز از 

»جوایز موسیقی اروپا« را دریافت کرد. 
جوایز موزیــک ویدیوی مونیــخ آلمان ۲۴ 

فروردین تا ۲۴ اردیبهشت ماه )15 آوریل تا 
15 مــی( و جوایز موســیقی اروپا 11 تا ۲۴ 
اردیبهشــت ماه )۲8 آوریل تــا 15 می( در 

اسلواکی برگزار شد. 
اروپا تمام ژانرهای مرتبط  جوایز موســیقی 
به موزیک ویدیوها از جمله موسیقی، ویدیو 
آرت، کارگردانی و… را شــامل می شود. در 
این رویــداد بین المللی گروهی از نوازندگان، 
فیلمســازان و مدیران باتجربه هیات داوران 
را تشــکیل می دهند. همچنین در بازه زمانی 
یک ماهه اســامی برنــدگان در هر بخش 
مشــخص و منتشر می شــود. جایزه اصلی 
)جام( نیز در پایان ســال میادی به صورت 

حضوری اهدا می شود. 

مونیخ  ویدیــوی  موزیک  جوایــز  همچنین 
آلمان هر ۲ ماه یکبــار برگزار و در آن، آثار 
توســط هیات داوران ارزیابی و دیپلم افتخار 
و جام قهرمانی برای برندگان در نظر گرفته 
می شــود. همچنین دیدار حضوری در پایان 

سال میادی اتفاق می افتد. 
»صورتگر« تاکنون در بیش از 30 فستیوال 
بین المللی حضور داشــته که در ۲5 فستیوال 
به عنوان فینالیســت با دیگــر آثار به رقابت 

پرداخته است. 
همچنین این ویدیــوآرت تاکنون افتخاراتی 
کسب کرده اســت که از آن جمله می توان 
به جایزه بهترین موزیک ویدیو در فستیوال 
جایزه  کانــادا،  ونکوور  مســتقل  بین المللی 

بهترین سولو آرتیست در فستیوال بین المللی 
موزیــک ویدیــوی آندرگرانــد )زیرزمینی( 
پاریس فرانســه، جایزه بهتریــن جلوه های 
ویژه موزیک ویدیو اواردز پراگ چک، تقدیر 
ویژه هیات داوران و راهیابی به بخش نهایی 
بهترین موزیک ویدیو اواردز لندن انگلستان، 
جایــزه بهترین موزیک ویدیو در فســتیوال 
بین المللــی آرت باکــس مســکو و جایزه 
بهترین موزیک ویدیو، مستند، نویسندگی و 
کارگردان مرد موزیک ویدیو اواردز رم ایتالیا 

اشاره کرد. 
»صورتگر« ســال 1۴00 تحت مجوز دفتر 
موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی 
ساخته شده و آهنگسازی، تنظیم، خوانندگی 

و نوازندگی گیتــار الکتریک آن نیز برعهده 
رامین حسین پور بوده است. 

معماری،  دانش آموختــه  رامین حســین پور 
موسیقی و سینماست که در حوزه موسیقی به 
عنوان شاعر، آهنگساز، تنظیم کننده و نوازنده 
شــناخته می شــود. وی همچنین در حوزه 
ســینما نیز به عنوان نویســنده، کارگردان، 
تهیه کننده و همچنین کانسپتچوال آرتیست 

مشغول به کار است.  
حسین پور ســال ۹۴ با تلفیق هنر معماری، 
موسیقی و سینما ۲ اثر با نام های »غنیمت« 
و »اشــتیاق« تولید کرد که در فستیوال های 
بین المللی به عنوان فینالیســت حضور پیدا 

کرده اند.

نگاهی به آخرین ساخته یک کارگردان صاحب نام؛

»لامینور« ناتوان در القای حس گام موسیقیایی »مینور«!
ســرویس فرهنگ | در ایــن خصوص که 
داریــوش مهرجویــی یکی از مهــم ترین 
کارگردانان تاریخ سینمای ایران است، شکی 
نیســت. چراکه »گائو« دومین ســاخته این 
کارگردان در سالهای پیش از انقاب، همواره 
یکی از تحسین برانگیزترین فیلم هایی بوده 
کــه در دوران ســینمای روحوضی ایران آن 
روزها حرف های زیادی برای گفتن داشــت. 
این چهره سرشــناس عرصه کارگردانی یک 
کمدی درام خاطره انگیــز را با فیلم »آقای 
هالــو« به روی پرده برد و بــا »دایره مینا« 
به خوبی ثابت کرد که می تواند یک داستان 
ســاده را به شفاف ترین شکل ممکن روایت 

کند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« داریوش 
مهرجویــی بخش مهمی از تاریخ ســینمای 
ایران محســوب می شــود. فیلمســازی که 
می توان از او به عنوان جریان ســاز سینما در 
سال های قبل از انقاب یاد کرد که درخشش 
او پس از انقاب نیز تا مقطعی ادامه داشت. 
اما مقطعی! چراکه آخرین ســاخته او که به 
خاطر حاشیه های اکران عید نوروزش تصور 
می شد فروش خوبی داشته باشد، این روزها 
منتقدیــن فراوانــی دارد و عــده ای بر این 
باورنــد که ای کاش مهرجویی در همان اوج 
خداحافظــی می کرد و »لامینــور« را هرگز 
نمی ساخت! آخرین ساخته مهرجویی، داستان 
دختر جوانــی )پردیس احمدیــه( را روایت 
می کنــد که قصد دارد بــه نوازندگی بپردازد 
اما مشــکات بســیاری ســر راه اوست. در 
این خصوص نگاهی به آخرین یادداشــتهای 

منتقدین سینما در خصوص این فیلم داریم.
فیلمی که تمام اجزای آن کهنه و نم پس 

داده است
در بخشی از یادداشــت میثم کریمی، منتقد 
ســینما آمده است: بازگشــت مهرجویی به 
فیلمســازی پس از ســال ها این سوال را در 
ذهن مخاطبین قدیمی سینما ایجاد کرد که 
آیا این بازگشت به معنای بازگشت مهرجویی 
به دوران اوج خواهد بود یا می بایست انتظارها 
از او کمتر شود؟ متاسفانه »لامینور« در دسته 
دوم قــرار می گیرد. »لامینــور« را می توان 
نتیجه سقوط فیلمسازی دانست که نتوانسته 
خود را با شرایط جدید سینما وفق دهد. فیلمی 
که تمام اجزای آن کهنه و نم پس داده است. 
نکته عجیب این جاســت که مهرجویی حتی 
نتوانسته یک شخصیت قابل تحمل در طول 
فیلم خلــق کند. مجموعــه آدم هایی که در 
»لامینور« حضور دارند تیپ های کلیشه ای 
هستند که دیالوگ هایشان تماماً شعاری است 
به طوری که تحمل آن به شــدت سخت و 

طاقت فرساست.
خبری از میزانسن ها یا دکوپاژ های 

فکرشده نیست
فریــد متین نیز در بخش از یادداشــت خود 
نوشت: خبری از میزانســن ها یا دکوپاژ های 
فکرشــده نیست. گویا همه ی عوامل در اجرا 

تصمیم داشته اند تا به هر نحوی، فقط و فقط 
مقداری تصویر بردارند که بتوانند آن ها را در 
تدوین به هم بچســبانند. همچنین بعضی از 
صحنه های فیلم هم هستند که بیش از اندازه 
کوتاه شده اند. حال این مسئله یا در فیلم نامه 
لحاظ نشــده است یا در تدوین به این شکل 

درآمده است.
اثری فاقد هویت و ساختار مشخص

امیرمحمد ســلیمانی نیز صریحا در نقد خود 
می نویسد: فیلم لامینور به عنوان جدیدترین 
ســاخته داریوش مهرجویــی نه تنها بدترین 
ســاخته کارنامه کاری او لقب می گیرد بلکه 
عنوانی فاقد هویت و ساختار مشخص است 
که بــه شــکل توهین آمیزی خســته کننده 
و بی هــدف به نظر می رســد. فیلــم جدید 

مهرجویی حتی در سطح و اندازه تله فیلم های 
صدا و ســیما هم نیست و احتمالا از پس به 
چالش کشیدن فیلم های جنجالی ایرج ملکی 
داریوش  فیلــم  جدیدترین  برنمی آیــد.  هم 
مهرجویی نه تنها هیچ سنخیتی با ضعیف ترین 
آثار او ندارد بلکه بخش قابل توجهی از اعتبار 
و عظمتی که این کارگردان دوست داشــتنی 
در طول دهه ها حضور در هنر هفتم به دست 
آورده بود را هم زیر سوال می برد. هنرنمایی 
مانند  توانمنــدی  و  شناخته شــده  بازیگران 
علی نصیریان و علی مصفــا هم تاثیری در 
جلوگیری از حال وخیم فیلم لامینور ندارد و 
به همیــن دلیل این فیلم بیش از حد ضعیف 
را بایــد ضعیف ترین فیلــم کارنامه داریوش 

مهرجویی دانست.
طرح یک پرسش!

با این حــال برخی تماشــاگران فیلم جدید 
مهرجویــی در مقایســه با آثار پیشــین این 
فیلمساز بزرگ، این پرسش را مطرح می کنند 
که آیا حــق دارند از هنرمنــد محبوب خود 
توقعی در حد و انــدازه  فیلم های قدیمی اش 

داشته باشند!؟

کارنامه مهرجویی مملو از آثار ارزشمند 
است

در این باره احمد طالبی نژاد، منتقد و پژوهشگر 
سینما به ایســنا می گوید: واقعیت این است 
که انتظار از فیلمســازان بزرگ و برجســته 
همیشه بالا بوده و همیشه سطح توقع مردم 
از فیلم های آن ها بیش از اندازه ای اســت که 
از عهده آن ها برمی آید. در نظر داشته باشیم 
که داریــوش مهرجویی، مســعود کیمیایی، 
حتی بهرام بیضایی و ناصر تقوایی در زمانی 
فصــل جدیدی را در ســینمای ایــران آغاز 
کردند و سینمای ما از مرحله سطحی نگری و 
عوام پسندی به سینمایی حداقل روشنفکرانه 
رســید. کارنامه این دســت فیلم سازها مملو 

از آثار ارزشــمند است، اما این که مهرجوییِ 
هشتادواندی ســاله را با کارگردان سی وچند 
ساله فیلم »گاو« مقایســه کنیم و بخواهیم 
که در یک موقعیت و جایگاه باشــند اشتباه 
اســت. در همه جای دنیا هم همین طور بوده 
اســت. من همیشه »اورســن ولز« را مثال 
می زنم کــه اولین فیلــم او بهترین فیلمش 
بود و هیچ وقت دیگر نتوانست با آن کیفیت 
فیلم بسازد، هیچکس هم از او ایراد نگرفت. 
حتی بعدهــا رفت و در فیلم های ســطحی 
بازی کرد اما همیشه به خاطر فیلم ارزشمند 
»همشهری کین« جایگاهش پاس  داشته شد 
و در اذهــان ماند. مهرجویی هم دقیقاً از این 
دست سینماگران است که بر گردن نسل ما و 
سینمای ایران بسیار حق دارد و اگر ما دارای 
یک جریان فرهنگی روشــنفکری هســتیم، 
بدون تردید یکی از کسانی که در این عرصه 
نقش داشته داریوش مهرجویی به عنوان یک 

فیلمساز متفکر است.
تیغ سانسور بر آثار مهرجویی

او ادامــه می دهد: اما نکته بعدی این اســت 
که باید ببینیم سیر صعودی فیلمسازی مثل 

داریــوش مهرجویی از کجا به ســیر نزولی 
تبدیل شده اســت. بهترین مدرک من برای 
اشــاره به این ســیر نزولی فیلــم »درخت 
گابی« اســت که به نظرم بعد از »هامون« 
و »گاو« بهتریــن و کامل ترین حدیث نفس 
داریــوش مهرجویی اســت. در ایــن فیلم 
شخصیت نویســنده دچار سترونیِ ذهن شده 
و هیــچ خاقیتی نمی تواند از خود بروز دهد، 
یعنی حتی با ابزار مدرنــی هم که در اختیار 
دارد راه به جایی نمی برد، دلیل آن هم فقدان 
عشق است که در طول داستان می بینیم چه 
بر سر عشق زندگی او می آید و پس از مرگ 
دختر، او دیگر انگیــزه ای برای خلق کردن 
نــدارد. الان هم انگار داریــوش مهرجویی 
و حتی مســعود کیمیایی در چنین موقعیتی 

قرار دارند و اگر می بینیم که آن ها ســال به 
از  سال فیلم های بدتری می ســازند بخشی 
آن به همین برمی گردد که شاید انگیزه های 
احساســی و عاطفی آن ها جــای خود را به 
حرفه  فیلمســازی و کسب درآمد داده است، 
درنتیجه توقع ها را بــرآورده نمی کنند. البته 
مقصر هم خودشان نیســتند، مقصر شرایط 
اجتماعی و فرهنگی جامعه اســت. همچنین 
سانسور همیشــه یک عامل مخرب بوده به 
خصوص در کارنامه مهرجویــی که از فیلم 
»گاو« به بعد تیغ سانســور همیشــه بالای 
ســرش بود؛ فیلمــی که وقتی قــرار بود در 
جشــنواره ونیز نمایش داده شود دزدکی، در 
چمدان و توســط شخصی ثالث - احتمالا با 
چمدانی دیپلماتیک - از ایران خارج شــد تا 
بتواند در جشنواره شرکت کند. بعد هم که در 
آن جا مورد توجه واقع شــد، ناگزیر شدند آن 

را اکران کنند.
از زمانی که اختیار فیلمنامه ها را به 

همسرش داد، کارهای ضعیفی ساخت
طالبی نژاد درباره ایــن که برخی معتقدند 
یکی از ضعف هــای آثار اخیــر داریوش 

مهرجویــی در فیلمنامه  اســت و نگارش 
مشــترک چندان بــا تفکر ســینمایی او 
هماهنگ نمی شــود، بیان می کند: من با 
حفظ حرمت فراوان برای خانم محمدی فر 
)همسر مهرجویی و فیلمنامه نویس برخی 
آثار او( معتقدم که متاســفانه از زمانی که 
اختیار فیلمنامه ها در دســت ایشــان قرار 
گرفت فیلم هــای مهرجویی از آن جایگاه 
رفیعی که داشت پایین آمد. تنها اثری که 
بعد از فیلم باتکلیف و ضعیف »میکس« 
و نیز »بمانی« ارزشــمند شــد، »مهمان 
مامان« است که آن هم محصول نگارش 
مثلث مهرجویــی، مرادی کرمانی و خانم 
محمدی فر اســت، بعد از آن تقریبا شاهد 
ســقوط هســتیم و به نظــرم نتیجه این 
همکاری مثبت نشده اســت؛ بنابراین به 
این ســینماگر بــزرگ و فرهیخته توصیه 
می کنم که خودش بــر فیلمنامه  متمرکز 
شود چون تا حد زیادی می توان گفت که 
هیچ کدام از کارهای مشــترک او چندان 
اقناع کننده نیستند. البته من از »سنتوری« 
و »نارنجی پوش« بدم نیامد ولی این ها در 
حد »هامون«، »پری«، »سارا«، »درخت 
فیلم هایــی که  نیســتند؛  و...  گابــی« 
اندیشه های فلسفی و اجتماعی مهرجویی 
را نشان می دادند. البته شایعاتی هم وجود 
دارد که بعضی فیلم های موفق مهرجویی 
در همکاری با غامحسین ساعدی نوشته 

شده ولی این نظریه درستی نیست.
او در پایان با اشــاره بــه فروش کم فیلم 
جدید مهرجویی می گویــد: به نظرم یک 
راه دیگر بــرای کارگردانی مثل داریوش 
مهرجویی این اســت که به سمت ادبیات 
کاســیک ایران و جهان برود و از آن ها 
برای فیلمنامه اســتفاده کند. من متاسفم 
که از »لامینور« در سینماها استقبال کمی 
شــده و معلوم است که فیلم یک اشکالی 
دارد، چون اگر فیلمی خوب باشد هر کسی 
ببیند به بقیه هم توصیه می کند که آن را 
تماشا کنند، اما ظاهراً در مورد »لامینور« 
این اتفاق نیفتاده؛ این در حالی اســت که 
جامعه ما عادت کرده از فیلمسازان بزرگ 
قهرمان های ذهنی بســازد و تندیسی از 
آن ها برای خود حک کند. من نگران این 
هســتم که تندیس مهرجویــی در اذهان 

تخریب شود.
در پایان...

در انتها نیز بد نیســت اشاره کنیم که در 
سینمای امروز، عنوان یک فیلم به خوبی 
می تواند تا بیــش از نیمی از کلیت آن را 
پیش از اکــران برای مخاطبینش افشــا 
کند. در این خصــوص نیز توقع می رفت 
از آنجایی که گام موسیقیایی مینور، کامی 
اســت که حســی حزن انگیز در حالات 
روحی انســان برمی انگیــزد، لامینور نیز 
حس مخاطب را تکان دهد؛ اما نشــد که 

نشد! 

طالبی نژاد: من با حفظ حرمت فراوان برای خانم محمدی فر )همسر مهرجویی و فیلمنامه نویس 
برخی آثار او( معتقدم که متاسفانه از زمانی که اختیار فیلمنامه ها در دست ایشان قرار گرفت 

فیلم های مهرجویی از آن جایگاه رفیعی که داشت پایین آمد
سلیمانی: جدیدترین فیلم داریوش مهرجویی نه تنها هیچ سنخیتی با ضعیف ترین آثار او ندارد 

بلکه بخش قابل توجهی از اعتبار و عظمتی که این کارگردان دوست داشتنی در طول دهه ها 
حضور در هنر هفتم به دست آورده بود را هم زیر سوال می برد

کریمی: بازگشت مهرجویی به فیلمسازی پس از سال ها این سوال را در ذهن مخاطبین قدیمی 
سینما ایجاد کرد که آیا این بازگشت به معنای بازگشت مهرجویی به دوران اوج خواهد بود یا 

می بایست انتظارها از او کمتر شود؟ متاسفانه »لامینور« در دسته دوم قرار می گیرد
متین: خبری از میزانسن ها یا دکوپاژ های فکرشده نیست. گویا همه ی عوامل در اجرا تصمیم 

داشته اند تا به هر نحوی، فقط و فقط مقداری تصویر بردارند که بتوانند آن ها را در تدوین به 
هم بچسبانند

,,

فروش ۸۴ میلیاردی نمایشگاه کتاب
 تا روز قبل

معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی از 
فروش 8۴ میلیارد تومان فروش نمایشگاه کتاب خبر 
داد.یاســر احمد وند، معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسامی گفت: مجموعه شمارگان کتاب های 
کشور در سال 1۴00 به نسبت سال 13۹۹، ۴ درصد 
افزایش داشــته است. میانگین شمارگان کتاب های 
منتشر شــده حدود 10۲0 نسخه در کشور است.به 

گفته احمدوند، در سال گذشته حدود 30 میلیارد تومان اعتبار برای خرید کتاب در کتابخانه ها 
درنظر گرفته شده بود این درحالی است که ارزش کتاب های تولیدی در کشور حدود پنج هزار 
میلیارد تومان اســت؛ بنابراین وزارت ارشاد نمی تواند حجم قابل توجهی از کتاب های کشور 
را برای کتابخانه ها تهیه کند.معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی گفت: در آخرین 
زمان از برگزاری نمایشــگاه کتاب تهران حدود 8۴ میلیارد تومان فروش داشتیم و حدود 35 

میلیارد تومان از طریق فضای مجازی خرید کتاب صورت گرفته است.

انتشار قطعه ای  جدید از شهرام ناظری
»شــهرام ناظری« قطعه  جدید »وطن، مادر من« 
با شعر و آهنگســازی آرمین فریدی هفت خوانی را 

منتشر کرد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
فارس، »شهرام ناظری« قطعه  جدید »وطن، مادر 
من« با شعر و آهنگسازی آرمین فریدی هفت خوانی 

را منتشر کرد.
خبر انتشــار این قطعه در حســاب رسمی ناظری 

منتشــر شده و دیگر عوامل همراه در ساخت این اثر پژمان حدادی نوازنده تمبک و سازهای 
کوبه ای و توحید وحید نوازنده کمانچه اعام شده اند.

ناظری در واپســین روزهای منتهی به آغاز سال نو، آلبوم موسیقی »خنیاگر« را منتشر کرد. 
این خواننده سرشناس موسیقی ایرانی در اثر مذکور به خوانش اشعار محلی خراسانی با نوای 
دوتار پرداخته اســت. نوع و ســبک قطعات این آلبوم، همچون سایر آثار او عرفانی و مقامی 

است.

خبر
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نرخ رشد جمعیت خراسان شمالی بیش از 
میانگین کشوری است

خراســان  احوال  ثبت  مدیرکل 
شــمالی با بیان اینکه نرخ رشد 
جمعیت استان بیش از میانگین 
کشوری اســت گفت: نرخ رشد 
جمعیت کشــور 1.1 درصد و در 

این استان 1.3 درصد است.
علی زاهدی نیا روز گذشــته به 
ایرنا اظهار داشت: نرخ ولادت در 
این استان بالاتر از رقم کشوری 
اســت به طوری که این رقم در 
کشــور 13.۶در هــزار و در این 

استان 15.3 در هزار ثبت شده است.
وی افزود: جمعیت این استان جوان تر از میانگین کشوری است به طوری که در کشور سالمندان 
۶.1 درصد از جمعیت را تشکیل می دهند اما این رقم در این استان 5.5 درصد گزارش شده است.

وی خاطرنشان کرد: جمعیت غیرفعال یعنی افزاد کمتر از 1۴ سال در استان ۲۷۲ هزار و 318 نفر 
و جمعیت ۶5 سال به بالای استان 5۴ هزار و 515 نفر است.

مدیرکل ثبت احوال خراسان شمالی گفت: جمعیت فعال استان یعنی افراد 15 تا ۶۴ سال استان 
هم ۶۶۹ هزار و ۴5۶ نفر است.

وی در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به اینکه میانگین عمر افراد در خراسان شمالی کمتر از 
کشوری است اظهار داشت: در کشور سن افراد فوت شده در سال گذشته ۶۶ سال و سه ماه و در 

این استان ۶5 سال و پنج ماه است.
وی با اشــاره به اینکه میانگین عمر افراد در شهرهای کشــور ۶۶ سال و ۲ ماه و در شهرهای 
استان ۶۴ سال و ۶ ماه است گفت: میانگین عمر افراد در روستاهای کشور ۶۶ سال و ۶ ماه و در 

روستاهای این استان ۶۶ سال است. 
مدیرکل ثبت احوال خراسان شمالی گفت: جمعیت استان تا پایان فروردین ماه امسال ۹۹۶ هزار 
و ۲8۹ نفر است که 500 هزار و 553 نفر از این تعداد را مردان و مابقی زنان تشکیل می دهند. 

خراسان شمالی در شمال شرق کشور واقع است.

  بیش از ۵۰ درصد دانش آموزان کاشمری 
در مدارس تخریبی تحصیل می کنند

توســعه  و  پشــتیبانی  معاونت 
پرورش  و  آمــوزش  مدیریــت 
کاشــمر گفــت: بیــش از 50 
درصد دانش آموزان کاشــمری 
در مــدارس تخریبــی تحصیل 

می کنند.
علــی زنده جانــی در گفت وگو 
با ایســنا با بیان اینکه هر چند 
مدارس فرســوده بســیاری در 
شهرستان داریم که باید تخریب 
و بازسازی شــوند و بسیاری از 

آن ها در بافت های قدیمی شــهر هستند، بیان کرد: بر اساس اعام اداره کل نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس در مدارس تخریبی اجازه نداریم ساخت و ساز جدیدی انجام دهیم و باید تخریب 

شوند.
وی عنوان کرد: در حال حاضر در شهرستان کاشمر 180 فضای آموزشی داریم که 1۶0 باب آن 
را مدارس تشکیل می دهند که از این تعداد 50 درصد آن حدود ۴5 تا 50 مدرسه فرسوده هستند 

و باید تخریب شوند.
معاونت پشتیبانی و توسعه مدیریت آموزش و پرورش کاشمر مطرح کرد: در حال حاضر با کمبود 
فضای شدید فضای آموزشی مواجه هستیم به طوری که ظرفیت تمامی مدارس مقطع متوسطه 
در غرب شــهر به طور کامل تکمیل شده و حتی امکان ثبت نام یک دانش آموز جدید هم وجود 

ندارد.
وی گفت: کمبود فضای آموزشــی موجب شده که ۲۷ مدرسه دو شیفته شوند که ۴ مدرسه در 
مقطع متوســط اول و باقی در مقطع ابتدایی هستند، اگر هم اکنون ۲۷ مدرسه احداث کنیم فقط 

دو شیفته ها حذف می شوند.
زنده جانی در ادامه با بیان اینکه اکنون ۲1 پروژه آموزشی و سالن ورزشی در حال احداث هستند، 
تصریح کرد: پیشرفت این پروژه ها از 10 تا ۹0 درصد متفاوت بوده که در شهر و روستا با همکاری 

خیران در حال احداث است.
وی بیان کرد: مرکز نجوم کاشمر با ۷0 درصد پیشرفت فیزیکی، استخر با ظرفیت 3۲ میلیون لیتر 

و چندین کاس درس، مدرسه و پژوهش سرا از جمله پروژه های در دست انجام است.

  پیوستن تمام شهرهای کشور به سامانه 
جامع گردشگری سلامت از شهریور ماه

حرفــه ای  انجمــن  رئیــس 
گردشگری سامت ایران گفت: 
تمام شهرهای کشور از شهریور 
به سامانه جامع گردشگری  ماه 
سامت ایران اضافه خواهند شد.

با  نیکونام در گفت وگو  حســن 
ایســنا در خصوص ســرانجام 
سامانه جامع مدیریت گردشگری 
اظهار کرد: یکی  ایران  سامت 
از خاءهــای بزرگ در مدیریت 
گردشگری سامت کشور عدم 

وجود ســامانه آماری و نظارتی بود که به دلیل نبود شفافیت و وجود سامانه های مرتبط، وزارت 
بهداشت، وزارت میراث فرهنگی و وزارت امور خارجه به صورت سلیقه ای بر اساس تخلف چند 

آژانس، تمامی آژانس ها را تعطیل می کردند.
وی افزود: در حال حاضر با فرایندی که در سامانه ایجاد شده، شفاف سازی صورت خواهد گرفت 
و آژانســی که به صورت سالم فعالیت خواهد کرد از سمت 5 وزارتخانه متبوع مورد حمایت قرار 
خواهد گرفت. عاوه بر این، اطاعات این سامانه می تواند به نظام مدیریتی کشور کمک کند که 
در راس آن وزارت میراث فرهنگی و وزارت بهداشت به عنوان متولی قرار دارد تا در توسعه صنعت 

گردشگری سامت از خروجی هایی که این سامانه در اختیار آن ها قرار می دهد، استفاده شود.
نیکونام اضافه کرد: به عنوان مثال طی یک ارزیابی در قندهار افغانســتان مشخص شد که نیاز 
به متخصص زنان در این منطقه بیشتر اســت و در همین راستا ایران می تواند تعدادی پزشک 
به عنوان بازاریاب در این نقطه مســتقر کند تا بیماران بیشتری از این منطقه برای گردشگری 

سامت ایران جذب شوند.
رئیس انجمن حرفه ای گردشگری سامت ایران تصریح کرد: همچنین میزان مراجعات و نیازهای 
گردشــگران سامت به شهرهای مختلف ایران در ســامانه وجود دارد که از طریق آن ظرفیت 

پذیرش و مراجعه بیماران در شهرهای ایران تسهیل و افزایش پیدا خواهد کرد.
وی ادامه داد: همچنین ســامانه جامع مدیریت گردشــگری ســامت می تواند به توسعه حوزه 
بهداشت، درمان و زیرساخت های گردشگری با علم و آگاهی به صورت شفاف  کمک کند و نقاط 

ضعف و قوت را نیز پوشش دهد.
نیکونام یادآور شــد: دیتا و اطاعات این فرایند به صورت آزمایشی در خراسان رضوی به خوبی 
جواب داده و با حمایت شورای راهبردی گردشگری سامت مصوب شد که فرایند دریافت و نامه 
IPD حل شــود و بیمارستان های دارای مجوز IPD از طریق سامانه در دسترس وزارت بهداشت 

و میراث فرهنگی قرار بگیرند.
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درصد مبتایان به فشار خون در خراسان  شمالی از میانگین کشوری بالاتر رفته است.
مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های دانشکده علوم پزشکی اسفراین در گفت و 
گو با ایسنا با بیان اینکه طبق آخرین مطالعات مربوط به بررسی عوامل خطر بیماری غیر 
واگیر درصد فشار خون بالا در کشور 3۲ و 3 صدم درصد است، گفت: خراسان شمالی 
با 38 و ۷1 صدم درصد از میانگین کشــوری بالاتر است که زنگ خطر این بیماری را 
به صدا در می آورد.مریم ســلطانی با اشــاره به اینکه آمار مرگ و میر با تاخیر یکساله 
منتشر می شود افزود: سال ۹8 بر اثر این بیماری در اسفراین 1۶۲ مرگ و در سال ۹۹ 
نیز 188 مرگ ثبت شده است.وی بیان کرد: این در حالی است که میزان آگاهی مردم 
استان از این بیماری حدود 5۴ درصد و کمتر از میانگین کشوری به ثبت رسیده است.

وی اظهار کرد: تاکنون در اسفراین 10 هزار و 133 نفر مبتا به فشار خون شناسایی شده که برای همه آنها پرونده بهداشتی تشکیل 
و ماهانه مراقبت های لازم انجام می شود.مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های دانشکده علوم پزشکی اسفراین با اشاره به 
اینکه بیشتر مبتایان در گروه سنی 30 به بالا هستند، افزود:  بدون عامت بودن این بیماری، عدم اطاع افراد مبتا به فشار خون 

و نیز عدم درمان صحیح و کنترل بیماری از نکات مهم برای پیشگیری و کنترل فشار خون است.

اســتاندار خراسان شمالی گفت: دستگاه های اجرایی باید روحیه مطالبه گری و افزایش 
مشارکت مردمی را در اجرای طرح ها در الویت قرار دهند تا کارها به سهولت انجام شود.

به گزارش صبح امروز دکتر محمدرضا حســین نژاد روز گذشته در نشستی با مجموعه 
کمیته امداد امام خمینی )ره( استان با اشاره به اینکه دستگاه های اجرایی متولی استان 
بدون موازی کاری و تداخل وظایف جهت توســعه محات کم برخوردار استفاده کنیم 
گفت: تمامی دستگاه های اجرایی برای طرح توسعه محات کم برخوردار تاش کنند.

وی با بیان اینکه دستورالعمل و قوانین متعددی در حوزه اهمیت به محات کم برخوردار 
وضع شده، است، افزود: برای توجه به این حوزه باید شاهد درک عمیق آن در راستای 

برقراری عدالت باشیم.
وی هدف اصلی از اجرای طرح توسعه محات کم برخوردار را افزایش بهره وری با کمترین هزینه ها عنوان کرد.

خراســان شــمالی با جمعیت بیش از 8۶3 هزار نفری حدود ۶0 هزار و ۲55 خانوار با جمعیتی در حدود 11۲ هزار نفر زیر پوشش 
خدمات حمایتی کمیته امداد امام خمینی )ره( دارد.این استان از نظر سرانه درآمد خانوار، در رده آخرین استانهای کشور قرار دارد.

خراسان شمالی 8۶3 هزار نفر جمعیت دارد که ۴۴ درصد آنان در روستاها سکونت دارند.

جولان قاتل خاموش در خراسان شمالی استاندار خراسان شمالی خواستار افزایش مشارکت مردمی در اجرای طرح ها شد

خشکسالی، کهنه زخمی بر پیکر خطه کویری خراسان رضوی
- زخم عمیق خشکسالی بیش از دو دهه است که بر پیکر 
خراسان رضوی نشسته که هر سال نیز این زخم عمیق  تر 
شده و شمار شــهرهای با وضعیت قرمز این استان از نظر 

شرایط آبی رو به افزایش است.
به گزارش ایرنا، طبق اعام کارشناسان، کشور ما اکنون در 
حال سپری کردن یک دوره 30 ساله خشکسالی است که 
این پدیده در سال گذشته شدیدتر از سالهای قبل بوده ،به 
طوری که در بســیاری از استانهای کشور از جمله خراسان 
رضوی، خشکسالی پارسال در نیم قرن اخیر بی سابقه عنوان 

شده است.
این شرایط با تغییرات جوی و تغییر الگوی بارش در کشور 
حادتر می شود، و با توجه به اینکه سفره های آب زیرزمینی 
با بارشــهای مایم و بارش برف تغذیه می شود، بارشهای 
رگباری، بدون کمترین نقش آفرینی در تغذیه ســفره ها و 

آبخوانها، تنها توهم ترسالی ایجاد می کند. 
طبق اعام وزارت نیرو، با سپری شدن ۲3۴ روز از سال آبی 
1۴00- 1۴01، تا ۲۴ اردیبهشت ماه میزان کل حجم آب در 
مخازن ســدهای کشور به حدود ۲۷.1۲ میلیارد مترمکعب 
رســیده است که نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته 8 

درصد کاهش نشان می دهد.
حجم آب ذخیره در پشت سدهای خراسان رضوی نیز تا این 
مقطع از ســال آبی جاری به ۲۹ درصد رسیده است و هم 
اینک از 3۷ دشت استان، وضعیت 3۴ دشت بحرانی است 
و موثرترین راه برون رفت از بحران کم آبی مدیریت صحیح 

در بخشهای تولید، توزیع و مصرف است.
تنها یک سوم مخازن سدهای خراسان رضوی آب 

دارد
خراســان رضوی دارای 3۲ ســد در حال بهره برداری در 
شهرســتانهای تربت حیدریه، قوچان، مشهد، خواف، درگز، 
سبزوار، تایباد، تربت جام، چناران، سرخس، نیشابور، کات 
و فریمان اســت که کمتر از یک ســوم حجم این سدها 

هم اینک آب دارد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی در گفت 
و گــو با خبرنگار ایرنا در خصــوص وضعیت ذخیره آب در 
ســدهای استان، اظهار داشــت: از ابتدای سال آبی جاری 
)مهرماه 1۴00( تاکنون حدود 1۴8 میلیون متر مکعب آب 

وارد سدهای استان شده است.
علیرضا طاهری افزود: هم اینک ۲1 درصد از حجم دریاچه 
ســدهای اســتان آب دارد و حال آنکه این میزان در مدت 

مشابه پارسال ۴1 درصد بوده است.
وی اضافه کرد: طبق الگوی کلی مصرف آب در اســتان، 
8۲.۹ درصد آب تولیدی استان در بخش کشاورزی، 1۲.3 
درصد در بخش شرب، 3.3 درصد در بخش خدمات و 1.5 

درصد در بخش صنعت مصرف می شود.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان رضوی گفت: 
امسال هیچ تخصیص جدیدی به بخش آب شرب مشهد 
داده نشده و در ۲ ماه گذشته با شرکت آبفای مشهد در بحث 
تخصیص جدید آب از دشــت های ممنوعه غرب این شهر 

جلسات زیادی برگزار شده است.
طاهــری افزود: باید با همین ظرفیــت فعلی منابع تامین 
کننده آب شرب مشهد، دوره های اوج مصرف به ویژه فصل 
تابستان را مدیریت کرد و حفر چاه جدید نیز در دستور کار 
نیست، همچنین در سال جاری اجازه برداشت آب جدید از 

دشت های ممنوعه خراسان رضوی داده نمی شود.
وی با اشاره به بارندگی های اخیر نیز گفت: میزان بارندگی 
در استان طی سال آبی جاری یعنی از مهر 1۴00 تا کنون 
نســبت به مدت مشابه پارســال 33 درصد افزایش داشته 
است، اما نسبت به میانگین ۴0 ساله، که 1۷3.8 میلی متر 

بوده است، با کاهش ۲3 درصدی مواجه است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان رضوی اضافه 
کرد: در سال آبی جاری تا کنون 133.۷ میلی متر بارندگی 
در استان ثبت شــده که این رقم طی سال گذشته 100.5 

میلیمتر بوده است.
وی با تاکید بــر لزوم مدیریت مصرف آب در اســتان در 
بخش های مختلف، افزود: شفاف سازی فعالیت ها و اطاع 
رسانی به مردم یکی از مهمترین سیاست های این شرکت 
است و برای گذر از بحران آب باید همه مردم از بخشی از 

منافعشان بگذرند و در این زمینه همکاری کنند.
2۷ شهر خراسان رضوی در وضعیت قرمز و نارنجی

هم اکنون شــرکت آب و فاضاب خراسان رضوی به یک 
میلیون و ۲۶5 هزار مشــترک آب و ۲۲۲ هزار مشــترک 
فاضاب در شهرها و روستاهای این استان، به جز مشهد، 

خدمت رسانی می کند.
طبق اعام مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب خراســان 
رضوی، 1۶ شهر در استان در تابستان سال جاری از لحاظ 
تامین آب در شرایط قرمز قرار دارند و میزان مصرف آب در 

استان از تولید آن بیشتر است.
سیدابراهیم علوی افزود: 11 شهر استان در وضعیت نارنجی 

و سربه سری از نظر تولید و مصرف آب قرار دارند.
وی ادامه داد: خراسان رضوی دارای اقلیمی خشک و بیابانی 
اســت و در ســال آبی جاری تنها 1۴5 میلی متر بارندگی 
داشــته است، که این رقم نسبت به دوره بلندمدت بیش از 

۲0 درصد کاهش دارد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب خراسان رضوی اضافه 
کرد: مهمترین منبع تامین آب شــرب شهرها و روستاهای 
خراســان رضوی هزار و 333 حلقه چاه است و این استان 

هزار و ۴۶0 لیتر بر ثانیه کسری منابع آب دارد.
۹۹2 روستا درگیر بحران کم آبی

مدیر دفتر مدیریت بحران و پدافند غیرعامل آبفا در خراسان 
رضوی نیز به خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: ۹۹۲ روســتای 
استان امسال با بحران کم آبی مواجه هستند، 38۶ روستا در 
وضعیت قرمز، 300 روستا در وضعیت نارنجی و 30۶ روستا 

در شرایط زرد قرار دارند.
رضا یاقوتی نیا افزود: ســال گذشته 5۷0 روستا و 30 شهر 

استان درگیر چالش آب شرب بودند.
وی اضافه کرد: رفع مشکل تامین آب شرب ۶01 هزار نفر 
جمعیت روستایی استان با حفر8۷ حلقه چاه عمیق و دستی، 
تجهیز 8۷ حلقه، احیای ۴5 چاه قدیمی، ساخت ۲۷ هزار متر 
مکعب مخزن ذخیره، اجرای ۴۲5 کیلومتر خط انتقال و ۶۹5 
کیلومتر شبکه توزیع با اعتبار ۶18 میلیارد تومان در دستور 

کار قرار گرفته است.
مدیر دفتر مدیریت بحران و پدافند غیرعامل آبفای خراسان 
رضوی گفت: هم اینک ۹00 روســتا در استان به صورت 

تانکری آبرسانی می شوند.
یاقوتی نیا با اشاره به مشارکت افراد خیر در آبرسانی به 50 
روســتای اســتان با هزینه ۲00 میلیارد ریال، افزود: 11۴ 
روستای دیگر استان هم امسال به همت خیران با سرمایه 
گذاری 11۴ میلیارد ریال  از آب شــرب پایدار برخودار می 

شوند.
باغ ویلاها تهدیدی برای منابع آب شرب 

ساخت و ساز باغ ویاها در اطراف شهرها همواره تهدیدی 
برای طبیعت بوده است، و بدتر آنکه مالکان این باغ ویاها 
اغلب بــرای برخــورداری از آب، اقدام بــه حفر چاه های 

غیرمجاز و یا استفاده از انشعابات غیرمجاز می کنند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب خراسان رضوی، ساخت 
ســازهای مجاز و غیرمجاز باغ ویاها در شهرستان های 
اطراف مشــهد را یک تهدید جدی برای منابع آب بیان و 
خاطرنشــان کرد: ســازندگان باغ ویاها با نصب انشعاب 
غیرمجاز، باعث کمبود آب شــرب در شهرها و روستاهای 

این شهرستان ها شده اند.
علوی افزود: با ورود شهروندان مشهد و صاحبان باغ ویاها 
در روزهای تعطیل به شهرستان های ییاقی زیر پوشش 
آبفای خراســان رضوی، مصرف آب به شکل فزاینده ای 
افزایش می یابد به گونه ای که مشــترکان ســاکن در این 

مناطق دچار مشکل کمبود آب می شوند.
وی اضافــه کرد: ســرانه مصرف آب بــه ازای هر نفر در 
اســتان 183 لیتر در شبانه روز است که این میزان در شهر 
ییاقی طرقبه، به دلیل توسعه باغ ویاها و گرفتن انشعابات 
غیرمجاز به 500 لیتر رسیده است و این شهر را در وضعیت 

قرمز تامین آب قرار داده است.
علوی خاطرنشان کرد: هر چند موضوع ساخت و سازهای 
غیرمجاز و باغ ویاها از حدود یک ســال قبل در استان در 
حال پیگیری اســت ولی همه دســتگاه ها باید جدی تر و 

محکم تر وارد میدان شوند تا جلو این معضل گرفته شود.
راهکارهای گذر از کم آبی 

به گفته مدیرعامل شرکت آب و فاضاب خراسان رضوی، 
برای گذر از شرایط تنش آبی پروژه هایی در بخش مدیریت 
تولید توسط شرکت در دست اجراست و در بخش مدیریت 

مصرف نیز مشارکت مشترکان ضروری است.
علوی افزود: به ازای هر نفر در اســتان در شبانه روز 1۲0 
لیتر آب تولید می شود، ولی میزان مصرف در شهرها 1۷3 و 
روستاها 1۹۹ لیتر در شبانه روز است، که بخشی از مصارف 
آب شرب روستایی برای دام و کشاورزی استفاده می شود 

که منجر به کسری آب در سایر روستاها می شود.
وی گفــت: بارش های رگباری نظیر بارندگی های ســال 
جاری، نقشی در تغذیه سفره های آب زیرزمینی ندارد و تنها 
با بارش برف در زمان و شرایط مناسب، امکان تغذیه سفره 

های آب زیرزمینی وجود دارد.
وی خاطرنشــان کرد: برای گذر از تابستان 1۴01، حفر و 
تجهیز چاه در 31 شــهر، اجرای خطوط و اصاح شبکه در 
۴۶ شهر، ساخت مخزن ذخیره آب در ۲5 شهر و بازسازی 
ایســتگاه های پمپاژ در ۶ شهر در دســتور کار قرار گرفته 

است.
علوی اضافه کرد: مدیریت تولید تا ســقف سرانه استاندارد 
وظیفه شــرکت آبفا  و رعایت ســرانه مصــرف بر عهده 
مشترکان است، بنابراین رعایت الگو و پرهیز از مصرف آب 
در ســایر بخش ها به گذر از اوج مصرف در تابستان سال 

جاری کمک خواهد کرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب خراسان رضوی گفت: در 
استان ۹8 شهر با یک میلیون و ۹00 هزار نفر جمعیت و ۲ 
هزار و ۲5۴ روستا زیر پوشش خدمات این شرکت هستند و 

طول شبکه آبرسانی استان 30 هزار کیلومتر است.
علوی، میزان هدررفت آب در استان را 31 درصد بیان کرد 
و افزود: ۲0 درصد از هدررفت در شــبکه توزیع و تا قبل از 
شمارشگر آب اتفاق می افتد و 11 درصد هدررفت ها نیز بعد 

از شمارشگر و شامل انشعابات غیرمجاز است.
شکی نیســت که مصرف آب باید با اقدامات مختلف و 
فرهنگسازی، کاهش یابد تا خطه خشک خراسان بتواند 
بدون مشکل از اوج مصرف تابســتانی گذر کند، اما در 
درازمدت نیز باید پروژه های موثری برای مدیریت تولید 
و توزیع آب توسط مسوولان امر برنامه ریزی و عملیاتی 

شود.

عملیاتاجرایی۱۲هزارواحدنهضتملیمسکندرخراسانرضویآغازشد
عملیات اجرایی بیش از 1۲ هزار واحد مسکونی، طرح نهضت 
ملی مسکن با دستور رییس جمهور در شورای عالی مسکن، روز 
سه شنبه در شــهرهای جدید گلبهار و بینالود خراسان رضوی 
آغاز شــد.به گزارش ایرنا، معاون مسکن و ساختمان اداره کل 
راه و شهرسازی خراسان رضوی روز سه شنبه در این خصوص 
به خبرنگار ایرنا گفت: امروز با دستور رییس جمهوری عملیات 
اجرایی 1۲ هزار و ۴۲ واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن 
شــامل 10 هزار و 8۲۹ واحد در گلبهار و هزار و ۲13 واحد در 
بینالود همزمان با عملیات اجرایس طرح ملی مســکن در ۲۲ 

شهر جدید کشور آغاز شده است.
محمدعلی منصوری بیان کرد: کل ثبت نام شدگان طرح نهضت 
ملی مسکن در خراســان رضوی شامل شهرهای بالای 100 
هزار نفر، شهرهای زیر 100 هزار نفر، شهرهای جدید و روستاها 
3۷1 هزار و 500 نفر است که از این تعداد 1۴8 هزار و ۷00 نفر 
دارای شرایط بوده و در نهایت حدود 50 هزار نفر تاییده نهایی 

برای ساخت مسکن را دریافت کرده اند.
وی اظهار داشت: تاکنون زمین مورد نظر برای ساخت ۷5 هزار 

واحد از طرح نهضت ملی مســکن در خراسان رضوی تامین 
شده و در سامانه مربوط به متقاضی تخصیص داده شده است، 
یک سری اراضی نیز در شرف تغییر کاربری برای اجرای این 
طرح هستند.معاون اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی 
گفت: هم اینک عملیات اجرایی 18 هزار و 800 واحد مسکونی 
طرح نهضت ملی مسکن از پایه ریزی فونداسیون تا نازک کاری 
در استان در حال اجرا اســت و حدود ۴۶ هزار واحد در مرحله 
تخصیص زمین، طراحی، تجهیز کارگاه و شروع عملیات اجرایی 

قرار دارد.
منصوری اضافه کرد: مســوولیت اجــرای طرح نهضت ملی 
مســکن در شــهرهای بالای 100 هزار نفر با اداره کل راه و 
شهرســازی، شــهرهای زیر 100 هزار نفر و روستاها با بنیاد 
مسکن و شهرهای جدید با شرکتهای عمران آن شهرها است.

به گزارش ایرنا، جلسه شورای عالی مسکن امروز )سه شنبه(  به 
ریاست رییس جمهور و با حضور وزیر راه و شهرسازی برگزار و 
در ۲3 شــهر جدید در 11 استان کشور 100 هزار واحد نهضت 

ملی مسکن به صورت ویدئو کنفرانسی کلنگ زنی شد.
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شاید این را درباره بهترین گلر لیگ نمی دانستید

ده سال تلاش برای بالابردن جام در نقش اصلی
از  بازمانده  سیدحسین حسینی، کاپیتان دوم استقال آخرین 
نسلی است که در سال 13۹۲ جام قهرمانی لیگ برتر را در 

آغوش کشید.
به گزارش »ورزش سه«، استقال در شرایطی با برد مقابل 
برتر  لیگ  پایان  به  مانده  هفته  فاصله 3  در  اهواز،  در  فولاد 
قهرمانی اش را در رقابت ها قطعی کرد که از آخرین قهرمانی 

این تیم ۹ سال می گذشت. 
آبی های پایتخت آخرین بار در فصل ۹1-۹۲ با هدایت امیر 
را  تیم  آن  کاپیتانی  فرهاد مجیدی  که  حالی  در  و  قلعه نویی 
برعهده داشت، جام قهرمانی لیگ را بالای سر برده بودند و 
حالا بعد از ۹ سال اینبار بازهم با فرهاد مجیدی که البته حالا در 

کسوت سرمربی حضور دارد طعم شیرین قهرمانی را چشیدند.
با وجود آنکه فرهاد مجیدی از تیم قهرمان سال ۹۲ در تیم 
کنونی استقال به عنوان سرمربی حضور دارد، اما یک بازیکن 
بازی  تاکنون در ترکیب استقال  از آن زمان  وجود دارد که 
کرده و حالا یکی از نفرات باتجربه آبی ها محسوب می شود؛ 

سیدحسین حسینی.
تیم پرستاره آن روزهای استقال البته بازیکنان جوان و آینده 
داری را نیز به همراه داشت که یکی از آنها سیدحسین حسینی 
دروازه بانی  به  حالا  استقال  پیش  سال   ۹ جوان  گلر  است. 
باتجربه و پخته تبدیل شده که نقشی ویژه در قهرمانی فصل 

1۴00-1۴01 آبی ها داشته است.
از ۹0 تا 1400؛ یک دهه تلاش

سیدحسین حسینی را می توان مظهر تاش و کوشش برای 
رسیدن به اهداف بزرگ دانست. دروازه بان شیرازی استقال 
اواسط سال ۹0 از تیم های پایه استقال راهی تیم بزرگسالان 
شد و توانست خیلی سریع توانایی هایش را نشان بدهد و نامی 

برای خودش در لیگ برتر دست و پا کند.
حسینی در شرایطی که 1۹ سال بیشتر سن نداشت، اولین بار 
در سال ۹0 به تمرینات بزرگسالان استقال رفت وخیلی سریع 

توانست اعتماد امیر قلعه نویی سرمربی آن روزهای این تیم را 
جلب کند و یکی از 3 دروازه بان اصلی آبی ها لقب بگیرد. 

استارت روند روبه پیشرفت حسینی از همان روزها شروع شد.
گلر جوان آن روزهای استقال آنقدر خوش درخشید که حتی 
امیر قلعه نویی و پیشکسوتان استقال را بر آن داشت تا از او 
به عنوان یک ذخیره مطمئن برای مهدی رحمتی در ترکیب 

یاد کنند.
خدمت سربازی باعث دوری از استقلال نشد

و  استقال  از  سربازی  خدمت  برای  که  بازیکنانی  معمولا 
کار  تیم  دو  این  به  بازگشت  می شوند، برای  جدا  پرسپولیس 
سختی در پیش خواهند داشت. برای سیدحسین حسینی هم 
این اتفاق افتاد و او در فصل ۹3-۹۴ و ۹۴-۹5 برای گذراندن 
خدمت سربازی راهی ملوان انزلی شد. ملوان آن روزها در لیگ 
با استقال  برتر حضور داشت و همواره تقابل های حسینی 
برای طرفداران این تیم هیجان انگیز بود. درخشش حسینی در 
ترکیب ملوان باعث شد تا محبوبیتش نزد هواداران بیشتر شود 
و در نهایت با پایان خدمت سربازی او خیلی زود به استقال 
برگردد؛ با این تفاوت که دیگر او یک دروازه بان جوان نیست 

که به ذخیره بودن عادت داشته باشد. 
حسینی در شرایطی به استقال برگشت که دو سال در ترکیب 
ملوان در لیگ برتر بازی کرده و تجربه خوبی به دست آورده 
بود. طبیعی است در این شرایط او ادعای حضور در ترکیب 

استقال را داشته باشد.
بازگشت به استقلال و رقابت حساس با مهدی رحمتی

سرمربیگری علیرضا منصوریان در فصل ۹5-۹۶ در استقال 
همزمان شد با بازگشت سیدحسین حسینی آماده از ملوان انزلی. 
از همان ابتدا مشخص بود که سیدحسین اینبار با توپ پر آمده 
و رقیبی جدی برای مهدی رحمتی آماده آن روزها محسوب 
می شود. رحمتی هم می دانست کوچک ترین لغزشی از سوی او 

باعث فیکس شدن حسینی می شود.

در نهایت اواخر فصل با محرومیت انضباطی مهدی رحمتی 
بعد از دربی جنجالی و برخی اختافات پیش آمده، سیدحسین 
حسینی فیکس استقال شد و در 8 مسابقه پیراهن تیمش را 
برتن کرد. رقابت حسینی و رحمتی برای حراست از قفس توری 
استقال سال بعد هم ادامه یافت و اینبار علیرضا منصوریان 
کمتر به مهدی رحمتی اعتماد می کرد و سیدحسین حسینی در 

اکثر مسابقات فصل برای استقال به میدان رفت.
حتی با جدایی منصوریان در میانه راه و حضور وینفرد شفر هم 
اکثرا حسینی فیکس بود. در آن سال استقال جام قهرمانی 
حذفی را به دست آورد اما در لیگ برتر رتبه ای بهتر از سومی 

به دست نیاورد.
این رقابت در فصل ۹۷-۹8 نیز ادامه داشت و حسینی و رحمتی 
به تناوب در مسابقات حضور پیدا می کردند. در پایان این فصل 
اما رحمتی از استقال رفت و حسینی رسما گلر شماره یک 

استقال لقب گرفت.
رقابت دوباره اینبار با مظاهری

یکی از پرچالش ترین فصول دوران بازی سیدحسین حسینی 
باشگاه  وقت  مدیران  تصمیم  با  که  جایی  بود؛  بیستم  لیگ 
استقال رشید مظاهری به این تیم پیوست و یک رقابت جدی 
میان این دو دروازه بان شکل گرفت. در اکثر مسابقات فصل 
گذشته که با سرمربیگری استراماچونی شروع شد و با فرهاد 
مجیدی خاتمه یافت، مظاهری درون چارچوب بود اما حسینی 
بدون آنکه حاشیه ای درست کند، در اواخر فصل به ترکیب 
بود.  تیم  این  فیکس  مسابقات  پایان  تا  و  برگشت  استقال 
عملکرد خوب او در لیگ قهرمانان آسیا و همچنین بازی های 
آخر لیگ و جام حذفی باعث شد تا هواداران به اوج دوباره این 

دروازه بان باسابقه امیدوارتر شوند.
اوج آمادگی و بازگشت به تیم ملی

در نهایت حسینی امسال در مرز 30 سالگی نشان داده که یک 
گلر آماده و باتجربه محسوب می شود. او در فصل جاری لیگ 

برتر با گذر از روزهای سخت و دشوار طی سالیان گذشته به 
یک دروازه بان مطمئن تبدیل شده و آمار او به خوبی میزان 
تاثیرگذاری اش در قهرمانی استقال را نشان می دهد. دروازه 
بان شماره یک استقال تا اینجای فصل در ۲3 بازی پیراهن 
استقال را برتن کرده و 15 بار دروازه اش را بسته نگه داشته 
که از این حیث بهترین دروازه بان لیگ برتر محسوب می شود 
و در آستانه کسب دستکش طایی مسابقات قرار گرفته است. 
از گزینه های  این عملکرد خوب یکی  با  تردید حسینی  بی 
اصلی دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم ملی برای حضور در جام 

جهانی نیز خواهد بود. 
همه رقبایی که سیدحسین کنار زد

حسینی در مجموع ۹ فصلی که برای استقال به میدان رفته، 
دروازه بان های زیادی را کنار خود دیده است. او اما با صبر و 
تاش زیاد در همه این سالها در راستای رسیدن به هدفی که 
داشت همه کار کرد. در این سالها عاوه بر مهدی رحمتی که 
رقیب همیشگی اش محسوب می شد، دروازه بان هایی مثل 
رشید مظاهری، حسین پورحمیدی)گلر فعلی آلومینیوم(، هادی 
زرین ساعد، هادی ریش اصفهانی، لیام ردی،  ارشیا بابازاده و ... 
را با تاش و کوشش کنار زد و حالا به جایگاهی رسیده که 
فرهاد مجیدی وقتی وریا غفوری در ترکیب اصلی نیست، با 

خیال راحت بازوبند کاپیتانی استقال را به او می سپارد.
سومین جام استقلالی برای آخرین بازمانده

حسینی که در ۲1 سالگی اش به اولین جام قهرمانی با استقال 
در لیگ برتر رسید، حالا بعد از ۹ سال بار دیگر این جام را لمس 
خواهد کرد. او آخرین بازمانده از تیم قهرمان ۹۲ است که البته 
در این سال ها یک جام قهرمانی حذفی را نیز با استقال به 
دست آورد. دروازه بان شماره یک استقال با وجود کسب 3 
جام در این سال ها اما با توجه به شرایطی که دارد، حالا حالا ها 
می تواند در ترکیب این تیم خوش بدرخشد و توانایی های فنی 

خود را به نمایش بگذارد.

 اقدام چند باشگاه برای خرید طارمی
یک رسانه پرتغال نوشت که مهاجم ایرانی پورتو چند مشتری جدید دارد که به طور جدی 

خواهان جذب او هستند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، روزنامه اوژوگوی پرتغال در تازه ترین شماره خود، عکس و 
تیتر اول جلد را به خبری درباره مهدی طارمی اختصاص داده و نوشــته است که مهاجم 
ایرانی پورتو به ســبب عملکــردش در این تیم در فصل گذشــته و نقش پررنگی که در 
قهرمانی آبی وسفیدپوشان دراگائو داشت، یکی از بازیکنان پرطرفدار بازار نقل و انتقالات 

است اما عجله ای برای ترک تیم تحت هدایت سرجیو کنسیسائو ندارد.
این نشریه درباره برترین گلزنی این فصل تیم فوتبال پورتو نوشت: مهدی بهترین گلزن 
ایرانی تاریخ فوتبال اروپا اســت. چند تیم برای خرید او پا پیش گذاشــته اند و او یکی از 
بازیکنان مورد توجه در بازار نقل و انتقالات خواهد بود اما خودش برای رفتن عجله ندارد.

در همین حال این نشــریه به نقل از ماسیل نتو، دوســت و نماینده طارمی نوشته است: 
»طارمی شخصاً تمایل دارد که در پورتو بماند.«

ماجدی:
 به تیم ملی کمک کنید؛ نیاز به پول داریم

سرپرست فدراسیون فوتبال گفت: تقاضا داریم به تیم ملی که تیم 80 میلیون مردم عزیز 
کشورمان است کمک کنید.

میرشاد ماجدی، سرپرست فدراسیون فوتبال در نشست مشترک وزارت ورزش و جوانان 
و فراکســیون راهبردی مجلس اظهار داشــت: در رویداد سخت و مهم  جام جهانی فقط 
موضوع و هدف برنامه ریزی ورزش نیست بلکه بعد سیاسی و اجتماعی را نیز در بر دارد.

سرپرست فدراسیون فوتبال ادامه داد: برای حضوری قدرتمند در مسابقات جام جهانی نیاز 
به بازی های تدارکاتی با تیم های مطرح داریم در حالی که ما در شرایطی برای مسابقات 
آماده می شویم که از لحاظ مالی شرایط خوبی نداریم. تقاضا داریم به تیم ملی فوتبال که 

تیم 80 میلیون مردم عزیز کشورمان است کمک کنید.
ماجدی گفت: تشــکر می کنم از نمایندگان مجلس شــورای اسامی که بودجه ای برای 
فوتبال اختصاص دادند و امیدوارم حمایت ها هر چه ســریع تر انجام شود. باید به پولی که 

توسط مجلس تخصیص داده شده برسیم تا بتوانیم برنامه ریزی مناسبی انجام دهیم.

مسابقات فوتبال تا پایان لیگ برتر با 
حضور تماشاگران برگزار می شود

ســخنگوی دولت در توئیتی از دستور مخبر برای حضور تماشاگران در بازی های فوتبال 
خبر داد.

بهادری جهرمی ســخنگوی دولت در توئیتی از دستور مخبر برای حضور تماشاگران در 
بازی های فوتبال خبر داد.

وی نوشــت: با دستور معاون اول رئیس جمهور، برگزاری مسابقات فوتبال تا پایان لیگ 
برتر با حضور تماشاگران برگزار خواهد شد.

پیــش از این، حیــدر بهاروند رئیس ســازمان لیگ فوتبال ایران،  با ارســال نامه ای به 
روســای هیئت های فوتبال استان ها به نامه ارسالی از وزارت کشور مبنی بر عدم رعایت 
کامل پروتکل ها در ورزشــگاه ها اشاره کرده و درباره ادامه حضور هواداران در ورزشگاه ها 

تذکراتی داده بود.
در این نامه ذکر شــده بود که در صــورت برقرار نبودن ارتباطات ســامانه های فروش 
الکترونیک با سامانه ایران مســابقه ای نباید با حضور هواداران برگزار شود. همچنین در 
صورت عدم فروش بلیت الکترونیکی و اســتعام تزریق ۲ دوز واکســن کرونا از سامانه 

ایران من حضور هواداران در ورزشگاه ها ممنوع است.
عدم حضور تماشــاگران بیش از همه موجب ناراحتی هواداران تیم فوتبال استقال شده 
بود چراکه آنها نمی توانســتند در جشن قهرمانی تیمشــان در لیگ جاری حضور داشته 

باشند.

اظهارات مشکوک عضو مجمع فوتبال

حضور تیم ملی در جام جهانی مبهم است!
یکی از اعضای مجمع فدراســیون فوتبال می گوید حضور تیم ملی فوتبال ایران در جام 

جهانی ۲0۲۲ قطر در ابهام قرار دارد!
به گزارش خبرنگار مهر، تیم ملی فوتبال ایران به عنوان نخستین تیم آسیایی راهی جام 
جهانی ۲0۲۲ قطر شــد و صعودی آسان و ســریع به این رقابت ها داشت. بعد از قطعی 
شدن صعود ایران به جام جهانی اتفاقاتی در فدراسیون رخ داد که تغییرات گسترده ای را 

در سطح مدیریت به دنبال داشت و تبعات این تغییرات هنوز ادامه دارد.
ایــن تغییرات در کنار اتفاقاتی که برای تماشــاگران در دیدار تیم ملی ایران مقابل لبنان 
در مشــهد رخ داد، باعث شد تا حتی بحث حذف تیم ملی ایران از جام جهانی و یا تعلیق 

فدراسیون فوتبال از سوی فیفا مطرح بشود.
با عزل شــهاب الدین عزیزی خادم از ریاست فدراسیون فوتبال و بازداشت و کنار رفتن 
چند عضو هیات رئیســه، فدراســیون وارد جنگ قدرت شــد تا همه چیز به مجمع این 

فدراسیون که قرار است 10 خرداد برگزار بشود، کشیده شود.
از ســوی دیگر کمیته اخاق فدراســیون فوتبال هم حکمی را مبنــی بر محرومیت دو 
ســاله عزیزی خادم از فعالیت های فوتبالی صادر کــرد تا حضور رئیس معزول در مجمع 
فدراســیون هم ممنوع بشــود؛ هرچند گفته می شــود مجمع 10 خرداد آبستن حوادث و 
اتفاقات غیر مترقبه خواهد بود چرا که اعضای هیات رئیســه هم از ســوی مجمع عزل 

می شوند.
مجموع این اتفاقات باعث شــده است تا حمیدرضا گرشاســبی مدیرعامل باشگاه فولاد 
خوزســتان و یکی از اعضای مجمع فدراسیون، دیدگاه مثبتی نسبت به شرایط موجود به 

خصوص وضعیت تیم ملی و حضور در جام جهانی نداشته باشد.
گرشاســبی که امروز میهمان برنامه »ســام صبح بخیر« بود، با انتقاد از شرایط فعلی 
فدراسیون فوتبال، گفت: فدراسیون باید سریع ساماندهی بشود. حضورمان در جام جهانی 

در هاله ای از ابهام است. هرچند عزیزان در حال تاش هستند!
وی به این سئوال که آیا منظورش از ابهام شرایط تیم ملی، خطر حذف آن از جام جهانی 
است؟ پاسخ شفافی نداد و گفت: باید تکلیف مشخص بشود. این تنش ها و درگیری ها در 

فوتبال ما قشنگ نیست و باید سریع ساماندهی و خیال تیم ملی راحت بشود.
گرشاســبی ادامه داد: میرشاد ماجدی )سرپرست فعلی فدراســیون( خودش از قهرمانان 
فوتبال اســت و دارد کار می کند ولی باید تکلیفش مشــخص بشود. دنبال بودجه و اردو 
هســتیم که این از نظر روحی و روانی روی تیم ملی تاثیر می گذارد. بهترین تیم را داریم 

و می توانیم کاری ماندگار انجام بدهیم.

 صفرزاده قهرمان مرحله اول لیگ
 دوچرخه سواری جاده ایران شد

مرحله اول مســابقات لیگ برتر دوچرخه ســواری مردان ایران با قهرمانی صفرزاده در 
بخش استقامت آغاز شد.

به گزارش خبرنگار مهر، رقابت اســتقامت مرحله نخســت لیگ برتر دیروز سه شنبه ۲۷ 
اردیبهشت ماه به میزبانی منطقه آزاد ارس به پایان رسید.

در این رقابت که به مســافت 105 کیلومتر و با حضور ۷5 رکابزن برگزار شد، به ترتیب، 
سعید صفرزاده از تیم آرویچ شرق مازندران، علی اصغر موسی زاده از تیم دانشگاه آزاد تبریز 
و بهنام آرین از تیم هورسان رامسر موفق شدند رتبه های اول تا سوم را از آن خود کنند.

تیم های دانشــگاه آزاد تبریز، آرویچ شــرق مازندران، هورسان رامســر نیز به ترتیب در 
جایگاه های اول تا سوم نتیجه تیمی استقامت قرار گرفتند.

رقابت تایم تریل انفرادی مردان نیز فردا امروز برگزار خواهد شد.

511/1آگهی  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی حوزه ثبت تایباد

نظر به دستورمواد1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت  اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی مصوب 13۹0/۹/۲0  اماک متقاضیان که در هیات 
موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در بخش 1۴ مشــهد واحد ثبتی 
شهرســتان تایباد مورد رسیدگی وتصرفات مالکانه و بامعارض آن محرز 
و رای لازم صادر گردیده جهت اطاع عموم به شرح ذیل آگهی میگردد: 
آقای  امیر محمدی به شناســنامه شماره  3۹8۴ کد ملی 0۷۴83۷۹551  
صادره تایبــاد فرزند درمحمد در ششــدانگ یکباب منزل به مســاحت 
103/03 متــر مربع پاک شــماره 18۹ فرعــی  از  ۲51  اصلی واقع در 
خراسان رضوی  بخش 1۴ مشهد حوزه ثبت ملک تایباد  از محل قسمتی 
از مالکیت  عزیز عظیمی  وقســمتی  از پاک کاســه ۶53-۹۹ . لذا به 
موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه ایــن آگهی در دو نوبت 
به فاصله 15 روز از طریق روزنامه کثیرالانتشــار  منتشــر تا در صورتیکه 
اشــخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشــته باشند باید از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی  تا دو مــاه اعتراض خود را به این اداره  تســلیم و 
رســید اخذ نمایند . معترضین باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت بــه دادگاه عمومی محل نمایند و 
گواهــی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویــل دهد که در این 
صــورت اقدامات ثبت موکول بــه ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکنــد اداره ثبت مبادرت به 
صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 
به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/۲/۲8. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 1۴01/3/1۲
غامرضا آقازاده-رئیس اداره ثبت اسناد و اماک تایباد

511/2آگهی  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی حوزه ثبت تایباد

نظر به دستورمواد1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت  اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی مصوب 13۹0/۹/۲0  اماک متقاضیان که در هیات 
موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در بخش 1۴ مشــهد واحد ثبتی 
شهرســتان تایباد مورد رسیدگی وتصرفات مالکانه و بامعارض آن محرز 
و رای لازم صادر گردیده جهت اطاع عموم به شرح ذیل آگهی میگردد: 
آقای امید محمدی  به شناســنامه شــماره 3۷  کد ملی ۴83۹۹513۴۹ 
صادره چالوس فرزند امیر در ششدانگ یکباب منزل  به مساحت10۲/0۴ 
متر مربع پاک شماره 18۹ فرعی  از ۲51 اصلی واقع در خراسان رضوی  
بخش 1۴ مشهد حوزه ثبت ملک تایباد  از محل قسمتی از مالکیت عزیز 
عظیمی وقســمتی از پاک کاسه ۶5۲-۹۹ . لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
13 آئین نامه مربوطــه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق 
روزنامه کثیرالانتشار  منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعام 
شــده اعتراض داشــته باشند باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی  تا دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره  تســلیم و رسید اخذ نمایند . معترضین باید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نمایند و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت 
محــل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد 
یــا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومــی محل را ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند 
مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت. تاریخ انتشار نوبت اول: 

1۴01/۲/۲8. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/3/1۲
غامرضا آقازاده-رئیس اداره ثبت اسناد و اماک تایباد



8
چهارشنبه28  اردیبهشت1401/   سال سوم  /   شماره 1205

Vol.3.No.1205/ May .17.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com وز

مر
ح ا

صب
ی 

وال
ح

روابط عمومی وامور مشترکین:  09152560091
سازمان آگهی ها:  051-38929823

آدرس: بولوار دانش آموز -  دانش آموز30-پلاک 4   
   تلفن:38929824- 38929825                                                                                                           

نمابر:  38923452 - 051 سامانه پیام کوتاه: 100080888
دفتر خراسان شمالی: 05832259018

مطالب درج شده در روزنامه الزاما به معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

Sobh_Emrooz

Sobh_Emrooz

این شب ها ماه سلامتی و برکت بالای سر ماست. زیر نور این ماه، مهر شما، 
دل کودکان محک رو روشن تر می کنه.

قهرما ن های کوچیکمون دلشون به عشق همیشگی شما قرصه تا دستاشون به 
این ماه بلند برسه.

آرزو می کنیم سال دیگه این موقع سلامتیشون برگشته باشه.
برای تأمین هزینه درمان و سلامتیشون، سهیم بشین!

وعده ما، زیر نور این ماه، برای سلامتی

ماه سلامتی، با مهر شما روشن تر می شه!

درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

مودم نسل پنجم )5G( بومی سازی شد
مودم نسل پنجم )5G( به همت متخصصان یک 
شــرکت دانش بنیان در ایران بومی سازی و برای 

رفع نیاز داخل به بازار عرضه شد. 
به گــزارش ایرنا، با توجه به گســترش روزافزون 
شبکه های مخابراتی و ورود فناوری های پهن باند 
موبایل و ثابت، شــرکت دانش بنیان »موج آینده 
فرافن« با ورود به ایــن عرصه به طور ویژه روی 
راهکارهای پیشرفته این حوزه متمرکز شده است.  
در حال حاضر، این شــرکت تجربــه و توانمندی 
پیــاده ســازی راهکارهای فنــاوری اطاعات و 
مخابرات در زمینه راهکار کامل پیاده سازی و ارایه 
سرویس اپراتورهای مجازی موبایل MVNO، راه 
 Web کار مدیریت و بهینه ســازی محتوا شامل
Caching و CDN، راهــکار پیشــرفته مدیریت 
 Billing ســامانه های نرم افــزاری ،DPI ترافیک
OCS، و AAA ارایه دهندگان ســرویس، راهکار 
مدیریت ترمینال  شامل ACS و MDM در شبکه 
های پهن باند موبایل و ثابت و نیز طراحی و تولید 
نرم افزارهای سفارشی در حوزه مخابرات و فناوری 

اطاعات سازمانی در کشور را دارد.
این شرکت به تازگی توانسته با همت متخصصان 
خود مودم نسل پنجم )5G( را طراحی و در دومین 
نمایشگاه بین المللی فناوری اطاعات و ارتباطات 
کیتکس )KITEX( در جزیــره کیش را با حضور 
ابوالحســن فیروزآبادی، دبیر شورای عالی فضای 
مجــازی و رییــس مرکز ملی فضــای مجازی و 
محمدامین آقامیــری معاون فنــاوری و نوآوری 

وزارت ارتباطات رونمایی کند.
میثــم آرش مقدم مدیر تحقیق و توســعه بخش 
ســخت افزار شرکت دانش بنیان موج آینده فرافن 
در خصــوص این فناوری در گفت و گو با خبرنگار 
گروه علم و آموزش ایرنا گفت:  فناوری 5G موسوم 
به نسل پنجم تلفن همراه، با توجه به قابلیت های 
منحصر بفرد خود از جمله 100 برابر شدن ظرفیت 
ترافیکی )Mbit/s/m۲( در عین افزایش ۲0 برابری 
سرعت پیک و افزایش 10 برابری سرعت کاربر و 
کاهش تاخیر شبکه به 0.1 تکنولوژی LTE موجب 

تحولی چشمگیر در ابعاد زندگی بشر خواهد شد.
وی با بیان اینکه راه اندازی این شــبکه در کشور 
ما نیز با توجه به فنــاوری موجود به زودی انجام 
خواهد شــد، گفت:  یکی از محصولات پر استفاده 
و مــورد نیاز این شــبکه در بخش FWA »مودم 
روترهای خانگی 5G« خواهــد بود؛ بنابراین نظر 

 ۴G به تجربه های قبلــی در خصوص مودم های
 5G در زمســتان 13۹۹، طراحی اولین مودم بومی

کشور در دستور کار این واحد قرار گرفت.
این فعال دانش بنیان ادامه داد:  مودم روتر طراحی 
شــده از آخرین فناوری های بکار رفته در مودم و 
گوشی های موبایل مورد استفاده در 5G برخوردار 
 ،۶ WIFI اســت. برای مثال این مودم از اینترفیس
پورت شبکه با ســرعت 1000Mbps/100/10 و 
درگاه USB3.1 به منظور انتقال داده با ســرعت 
حداکثر 10Gbps بهره می برد. همچنین این مودم 
روتر عاوه بر پشتیبانی از باندهای فرکانسی نسل 
پنجم یعنــی n۷۹,n۷8,n۷۷ ، از هر دو تکنولوژی 
FDD و TDD و تمــام باندهای فرکانســی مورد 
اســتفاده در اپراتورهای شبکه نسل چهارم شامل 
1800  ، ۲100  ، ۲۶00 و 3500 نیــز پشــتیبانی 

می کند.
آرش مقــدم گفت:  ایــن محصول قابلیــت ارایه 
حداکثر سرعت دانلود ۴Gbps در اتصال به شبکه 
5G و حداکثر سرعت دانلود ۲Gbps در اتصال به 
شــبکه ۴G دارد که مشابه یا بالاتر از محصولات 
مشــابه خود اســت. با توجه به اینکه در کشور ما 
همانند بســیاری از کشــورهای دیگــر به منظور 
راه اندازی شبکه نســل پنجم در ابتدا از معماری 
Non stand alone که شامل شبکه Core نسل 
چهارم و شبکه دسترسی نسل پنجم است، استفاده 
می شود و به تدریج معماری Stand alone مورد 

استفاده قرار می گیرد، مودم طراحی شده از هر دو 
معماری اشاره شده پشتیبانی می کند.

وی یادآور شــد: ما قبل از شــروع فاز اجرایی و 
شــروع طراحی یک فاز مجزا به منظور مطالعه 
و بررســی بازار، مشخصات فنی مودم های طرح 
در دنیا، تراشــه های مطرح نســل پنجم، برنامه 
اپراتورهای داخلی در خصوص باندهای فرکانسی 
و معماری و مراحل بهره برداری از این شــبکه 
را در نظــر گرفتیم و امروز می توانیم بگوییم که 
محصول طراحی و تولید شــده از حیث قیمت و 
مشــخصات فنی می تواند با محصولات مطرح 
تولید شــده توسط وندورهای صاحب نام خارجی 

رقابت می کند.
مقــدم درباره موانع و چالش هایی که در پروســه 
طراحــی و تولید این محصول وجــود دارد، گفت:  
یکی از مهمتریــن چالش ها در انجام این طراحی، 
برقراری ارتباط با سازنده های معتبر تراشه در دنیا 
به منظور دریافت اطاعات و اســتفاده از »چیپ 
سِــت های« مورد نیاز در انجام ایــن طراحی بود 
که خوشــبختانه این مهم به انجام رســید. عاوه 
بــر آن بزرگترین چالش در بخش فناوری به ویژه 
فناوری اطاعات،  در حوزه ســرمایه انسانی است، 
متاسفانه همان طور که می دانیم در سال های اخیر 
با مهاجرت نیروهــای متخصص و باتجربه ایرانی 
روبرو هســتیم که تاثیر منفی بســزایی در صنعت 

کشورمان داشته و خواهد داشت.

مدیر تحقیق و توســعه بخش سخت افزار شرکت 
دانش بنیان موج آینده فرافن، در خصوص استفاده 
از این محصول در شبکه اطاعاتی کشور بیان کرد: 
در حال حاضر شــبکه نسل پنجم به طور گسترده 
در کشــور راه اندازی نشده است به همین دلیل با 
توجه به تعداد محدودیت سایت ها، در حال حاضر 
این مودم توسط دو اپراتور بزرگ کشور راه اندازی 
و مورد بهره برداری قرار گرفته است. با همکاری 
و پشتیبانی این دو اپراتور نمونه آزمایشگاهی مودم 
در این دو شــبکه مورد تســت قرار گرفته و پس 
از اتصال موفق به شــبکه با در نظر گرفتن تعداد 
کریرهای ترافیکی فعال در gNodeB به ســرعت 

دانلود 1Gbps دست پیدا کردیم.
وی یادآور شــد: همین طور با توجه به کاربردهای 
وسیع تکنولوژی نسل پنجم در حوزه اینترنت اشیا 
و تجربه موفق شــرکت در اجــرای چندین پروژه 
و همین طور نیاز کشــور به محصولات بومی در 
ایــن حوزه، درنظرداریم در حــوزه طراحی و تولید 
سنسورهای مبتنی بر تکنولوژی 5G فعالیت داشته 
باشــیم. در حال حاضر با توجه بــه وجود دانش؛ 
تخصص و تجربه لازم در این حوزه و همین طور 
نیاز بازارهای خارجی و کشورهای همسایه به این 
محصول، در نظر داریم در آینده نزدیک عاوه بر 
بازار داخلی ســهمی قابل قبول در بازار کشورهای 
همســایه در زمینه فروش مودم نسل پنجم داشته 

باشیم.

علمی

محققان اثربخشــی دو نوع نانولایه مس و نقره را روی سطوح 
در برابر کرونا بررســی کردند. نتایج نشــان داد که لایه های 

حاوی مس اثربخشی بهتری داشتند. 
به گزارش ایرنــا، فلز مس و نقره در اثــر خوردگی، یون های 
دارای بار مثبت را در محیط آزاد می کنند که از چند جهت برای 
باکتری ها مضر هســتند و از رشــد آن ها جلوگیری می کنند یا 
آن ها را کاماً از بین می برند. این اثر مدت هاست مورد استفاده 
قرار می گیرد، به عنوان مثال در ایمپلنت ها پوشش هایی با این 
فلزات برای جلوگیری از عفونت های باکتریایی ایجاد می شود. 
ترفندهایــی وجود دارد که می تــوان از آن ها برای آزاد کردن 

یون های بیشتر و تشدید این اثر استفاده کرد.
تیمی به سرپرســتی پروفســور آلفرد لودویگ، از یک سیستم 
کندوپاش استفاده می کند که با آن می توان نازک ترین لایه ها 
در حــد نانوتکه های کوچک فلــزات را روی یک ماده حامل 
اعمال کرد. بســته به ترتیب یا کمیتی که در آن فلزات اعمال 
می شــود، بافت های سطحی مختلفی ایجاد می شود. اگر از فلز 
گران بهایی مانند پاتین نیز اســتفاده شود، نقره حتی سریعتر 

خورده می شود و یون های ضد باکتری بیشتری آزاد می کند.
لودویگ می گوید: در حضور یک فلز نجیب تر، فلز فعال تر خود 
را فدا می کند به ایــن خاصیت فلزها »آند قربانی« می گویند. 
اثربخشی چنین سیســتم هایی علیه باکتری ها قباً چندین بار 
توسط تیم تحقیقاتی به سرپرستی پروفسور مانفرد کولر و دکتر 

مارینا بریش نشان داده و منتشر شده است.

بــا این حال، اینکه آیا ویروس ها نیز مــی توانند از این طریق 
از بین بروند، هنوز به طور دقیق بررســی نشده است. استفانی 
فاندر، ویروس شــناس، می گوید: به همین دلیل اســت که ما 
خواص ضد ویروســی سطوح پوشیده شــده با مس یا نقره و 
همچنیــن آندهای قربانی بر پایه نقره مختلف را مورد تجزیه و 
تحلیل قــرار دادیم و همچنین ترکیبات مس و نقره را با توجه 

به اثرات هم افزایی احتمالی بررسی کردیم.
این تیم کارایی این ســطوح را در برابر باکتری ها با اثربخشی 
در برابر ویروس ها مقایســه کردند. بریــش در مورد تأثیر این 
سطوح روی اســتافیلوکوکوس اورئوس می گوید: سطوح با اثر 
آند قربانی، بــه  ویژه نانو تکه های متشــکل از نقره و پاتین 
و همچنین ترکیبی از نقره و مس، رشــد باکتری ها را به طور 
موثر متوقف کردند.در مــورد ویروس کرونا نتایج متفاوت بود، 
لایه های نازک مس تنها پس از یک ســاعت بار ویروســی را 
به میزان قابل توجهی کاهش دادند. از ســوی دیگر، سطوحی 
که در آنها نقره با اســتفاده از کندوپاش روی سطح قرار گرفته 
بود، اثر خیلی کمی داشــت و نانو تکه های نقره نیز بر ویروس 
تأثیری نداشتند.اســتفانی فاندر می گوید: در نتیجه، ما یک اثر 
ضدویروســی واضح سطوح پوشش داده شده با مس را در برابر 
ویروس کرونا در عرض یک ســاعت نشان دادیم، در حالی که 
سطوح پوشش داده شده با نقره هیچ تأثیری بر ویروس نداشتند. 
این تحقیق در مطالعات آتی به منظور شناســایی سایر مواد با 

وسیع ترین اثر ضدمیکروبی ممکن ادامه خواهد یافت.

مس بهتر از نقره کرونا را روی سطوح از بین می برد 


